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We kunnen ongeveer drie weken zonder eten, drie 
dagen zonder water en drie minuten zonder zuurstof. 
Hoelang kunnen we in leven blijven zonder geloofs-
brandstof?
Jezus kon nooit lang zonder gebed. Er was een pe-
riode waarin de mensen zo wanhopig graag bij Hem 
wilden zijn, dat Hij geen tijd had om te eten. Mensen 
snelden naar Hem toe en voorspelden waar Hij daarna 
heen zou gaan om daar op Hem te wachten. Het was 
het drukste seizoen van zijn leven, maar Jezus wist dat 
Hij tijd alleen nodig had om te bidden, des te meer nu 
het zo druk was. Jezus leek altijd 
bij zijn routine te blijven. Die gaf 
Hem kracht voor de dag die 
voor Hem lag.

NEEM DE 

TIJD
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Jezus’ boodschap voor zijn discipelen is ook een bood-
schap voor ons vandaag. Daarom probeer ik altijd elke 
dag te beginnen met stille tijd, al is het maar een paar 
minuten, om mijn ziel te voeden. En weet je wat? Of je 
het nu voelt of niet, ik weet dat Hij altijd klaarstaat en 
op me wacht, en Hij is nooit te laat.
Maak dus elke dag wat tijd vrij en zorg ervoor dat die 
niet aan iets anders verloren gaat. Adem in; wees je 
bewust van zijn aanwezigheid. Laat zijn woorden tot je 
doordringen; laat je versterken door zijn kracht. Wees 
dankbaar en bid voor de dag die voor je ligt. Wees stil 
en weet dat Hij bij je is.

Nu zijn we klaar voor de dag.

KOM, WE GAAN NAAR EEN 
STILLE PLAATS, DAN KUNNEN 
WE EEN BEETJE UITRUSTEN.MARCUS 6:31

Word rustig en weet 
dat Ik God ben.
PSALM 46:11
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ik regelmatig over de drempel van 
de angst moet stappen in mijn leven. 
Dat moeten we allemaal, als we ten-
minste van betekenis willen zijn. 
Maar ik heb geleerd om op 
die momenten in stilte 
te bidden en om er 
Iemand bij te betrekken 
Die groter, dapperder en 
sterker is dan ik. Dat is de sleutel. Ga niet alleen. Leg je 
hand in die van de Almachtige. Hij is er voor je.

ONTHOUDEN DAT

Veel mensen proberen hun angsten verborgen te hou-
den, maar als je ze verstopt, groeien ze juist. Als je ze 
in het licht brengt, verliezen ze vaak hun kracht. Maar 
het kost moed om ze te delen met God en met de 
mensen van wie je houdt.

de angst moet stappen in mijn leven. 
Dat moeten we allemaal, als we ten-
minste van betekenis willen zijn. 

OM TE

HET IS GOED
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Dat is wat een 
goede vader doet. 
Hij houdt de hand 
van zijn kind vast.

De gebeden die ik uitspreek als ik bang ben zijn niet 
perfect. (Het zijn misschien niet de gebeden zoals ik 
ze leerde op school, maar het zijn echte gebeden.) Ik 
laat God mijn diepste angsten zien en vraag Hem om 
bij me te zijn. Ik vraag Hem om me te helpen verder te 
gaan.
Kijk eens naar wat de Bijbel zegt:

Met welke angst je ook te maken krijgt, vergeet dit 
niet: je bent niet alleen. De Schepper van het heelal is 
goed; Hij is bij je, binnen in je en voor je.

Ja, wees moedig en sterk! Ban angst 
en twijfel uit uw hart. Onthoud dat de 
HERE, uw God, u overal zal helpen.
JOZUA 1:9
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Iedere grote reis begint vaak met gemengde gevoelens. 
Vaak hebben we haast en willen we zo snel mogelijk op 
onze bestemming aankomen. Bij onze geloofsreis werkt 
het anders. De bestemming is zo ver weg, dat we die 
zelfs in dit leven niet zullen bereiken. De reis die we 
moeten ondernemen is vol uitdagingen. En hij is lang – 
zó lang, dat die doorgaat nadat jij je laatste adem hebt 
uitgeblazen.

WAT 
VERLANGT 
GOD 

VAN JE?
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Maar hier draait het om: 
je reist niet alleen. God is 
zowel je bestemming als 
je gids, en Hij heeft beloofd 
om bij je te zijn, iedere stap. 

Hoe zien die stappen er dan uit? 
Het antwoord is heel helder:

Jij en ik zullen vast en zeker regelmatig struikelen, maar 
als dat gebeurt, hoeven we de hoop niet te verliezen. 
Laten we omhoogkijken. Dan zien we een uitgestrekte 
hand boven ons die ons weer overeind helpt.

De HERE heeft u laten weten wat goed is en 
wat Hij van u verwacht. Hij wil niet anders 
dan dat u eerlijk en rechtvaardig bent en 
uw best doet liefde te bewijzen en als een 
nederig mens leeft met uw God.   MICHA 6:8

WEES EERLIJK EN  
RECHTVAARDIG EN LEEF  
ALS EEN NEDERIG MENS 

MET JE GOD.

TO
EG

AN
GS
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Koko was 46 jaar toen zij dood-
ging in haar slaap. Het was geen 

dramatische dood, maar toch werd 
er wereldwijd verslag van gedaan, 

want Koko was een gorilla – en een hele bijzondere.
Toen de studente Penny Patterson tegen haar docent 
zei dat ze wilde kijken of gorilla’s gebarentaal konden 
leren, kreeg ze te horen dat die kans heel klein was. 
Toch besloot ze het te proberen.
Hoewel Koko een langzame starter was, die maar drie 
woorden leerde in vier jaar, kwam na een poosje de gang 
erin. Uiteindelijk leerde ze meer dan duizend woorden 
in gebarentaal en kon ze bijna tweeduizend gesproken 
woorden begrijpen. Ze combineerde woorden als dat 
nodig was – zo noemde ze een ring een ‘vingerarm-
band’ en nectarineyoghurt ‘sinaasappelbloemsaus’.
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Maar ze liet het beste zien wat ze 
kon toen een journalist haar vroeg 

naar de betekenis van het leven. 
‘Mensen zijn beleefd’, gebaarde ze. ‘Mensen 

hebben goedheid.’1

Ik vind Koko’s uitleg van de betekenis van het leven 
fantastisch – en hij lijkt heel erg op het belangrijkste 
gebod dat Jezus ons gaf: de Here, je God, liefhebben 
met heel je hart en je naaste als jezelf (Mattheüs 22:36-
39). Wees beleefd. Wees goed.
Grappig om te zien dat wetenschap en de wereld van 
de natuur zozeer verbonden zijn met de mensheid en 
op een instinctieve manier harmonieus samenwerken.
Kijk eens naar wat de Bijbel zegt:

God maakte ons allemaal. De dieren, de sterren, heel 
de wereld. Maar wij mensen, zijn kinderen, zullen altijd 
een bijzondere plek hebben in zijn hart.

Vraag het maar aan de dieren, zij zullen het 

jullie wel uitleggen, vraag het de vogels, zij 

zullen het jullie vertellen. (...) Want het leven 

van elk levend wezen is in de hand van God, 

ook de adem van iedere sterveling.

JOB 12:7-10
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Op bepaalde momenten in je leven zul je gigantische 
missers maken, vooral als je bepaalde doelen stelt of 
je roeping volgt, zul je flinke bergen op je weg vinden.
Mislukkingen maken onderdeel uit van je reis. Wees er 
niet bang voor; omhels ze. Je fouten laten zien dat je 
vorderingen maakt. Ze vormen de poort waar je door-
heen moet op weg naar het succes. Maar falen, afwij-
zing, spot en vernedering doen wel pijn.

TOEVLUCHT 

T E K O R T
voor je
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Op zulke momenten is het goed om terug te denken 
aan de woorden van iemand als koning David, een man 
die heel regelmatig grote fouten maakte. Hij wist alles 
van Gods liefde en genade.

Wij kunnen altijd naar God gaan en om hulp en troost 
vragen als we tekortschieten. In zijn aanwezigheid ver-
liest iedere mislukking zijn kracht.

Juist toen ik dacht dat ik het niet meer aankon, 

ervoer ik de kracht van uw goedheid en liefde, 

HERE. Terwijl allerlei gedachten in mij omgin

gen, waren het juist uw troostwoorden die mij 

opbeurden. (…) Maar ik vond mijn toevlucht bij 

de HERE, Hij was mij tot een burcht. Mijn God is 

mijn rots.   PSALM 94:18-19,22
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De hele wereld is op zoek naar ge-
luk. Geluk is mooi om na te jagen, 
maar ontglipt ons als een vlinder 
die wegvliegt. Hoe vinden we dus 
geluk?
De Bijbel laat zien hoe blijdschap 

en vreugde leiden tot een rijker le-
ven. Waar gelach en vreugde zijn, 

daar is ook geluk. De Bijbel herinnert 
ons eraan dat ‘een blij hart het lichaam goeddoet’ 

(Spreuken 17:22).
Neem jezelf niet zo serieus. Lach om 
bepaalde situaties – en om jezelf. 
Lachen is een work-out voor je ziel. 

WAAROM ZO 
SERIEUS?
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Het oefent onze geest en helpt 
om ons hart en hoofd gezond te 
houden. (Trouwens, mijn moeder 
en vader zeiden altijd: ‘Lach met 
mensen, niet om mensen.’ Een goed 
advies.)
En hoe zit het met vreugde? Wat is dat? 
Vreugde gaat diep en is minder veranderlijk 
dan gewoon geluk. Vreugde brengt vrede, 
kracht en licht. Vreugde dringt door tot het hart van 
ons bestaan. 

Lachen, geluk en vreugde. Het klinkt misschien zo 
simpel, maar onderschat de kracht ervan niet. Ze 
schenken leven en licht aan iedereen om je heen. 
Jezus lachte ongetwijfeld veel, en geluk en vreugde 
vormden het hart van zijn bestaan.
Jezus kende groot verdriet en vreselijke pijn, maar ik 
denk vaak dat als we Hem als mens zouden ontmoe-
ten, we wellicht vooral zijn gevoel voor humor en blijd-
schap zouden herinneren.

Put kracht uit de vreugde 

die de HERE u geeft.

NEHEMIA 8:10
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Wat er ook gebeurt, dank altijd God,  
want Hij wil dat u als christenen zo leeft.

1 THESSALONICENZEN 5:18

Dit is een interessant vers en een uitdaging, want dit is 
niet het eerste waar we aan denken als ons het ergste 
overkomt. Als het slecht gaat, zijn we instinctief ge-
neigd om het bijltje erbij neer te gooien en het op te 
geven. Maar God heeft een betere, slimmere manier. 
Hij gebiedt ons om dankbaar te zijn onder alle omstan-
digheden. In plaats van anderen de schuld te geven en 

te klagen, mag je danken voor al het goe-
de in je leven. Dat is een radicale 

levenswijze.

Het grootste ‘goed’ is 
de waarheid dat God 
van ons houdt en dat we 
een eeuwige toekomst 
hebben met Hem. Dat 

is op zichzelf al bizar goed 
nieuws.

WEES DANKBAAR
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Tweeduizend jaar later zijn wij ook maar al te vaak in 
paniek. Als het leven zwaar wordt, kunnen we veel 
tijd en energie steken in de vraag of Jezus wel wakker 
wordt en er iets aan doet. Op zulke momenten wordt 
ons geloof beproefd.
Uiteindelijk kwam Jezus in actie en legde Hij de storm 
het zwijgen op. Hij kalmeerde de woeste zee die raas-
de om en in de discipelen.

Hij is nog steeds dezelfde Heer, en Hij heeft nog steeds 
dezelfde macht om de wind, de golven en de paniek 
binnen in je te kalmeren. Hij heeft nog steeds de macht 
om een verhaal dat begint met angst te laten eindigen 
met geloof.
Leer te kijken naar Jezus, op Hem te vertrouwen, te 
midden van de zwaarste levensstormen. Zo wordt je 
geloof steeds sterker, net als een spier die je traint. 
Zo worden gelovige mannen en vrouwen geboren: ze 
leven met de wetenschap dat God hen beschermt.



48

Als iets niet volgens plan verloopt, beginnen we ons 
vaak af te vragen of we te ver uit koers zijn geraakt. 
Gaan we nog wel in de goede richting?
Soms is het goed om stil te staan en te checken of je 
nog op de goede weg bent, vooral als het gaat om je 
geloofsreis. Van tijd tot tijd moeten we er allemaal aan 
herinnerd worden dat we mensen zijn – we verdwalen 
en vallen snel. Maar het gaat erom of we bereid zijn 
onszelf te vernederen, onze fouten te erkennen, om 
vervolgens weer op te staan, vertrouwend op Gods 
kracht en zijn voorziening. Om vervolgens, onder het 
motto van de scouting, je best te doen.
Als we dat doen, vloeit daar veel moois uit voort.

Geschapen
 voor goede
werken

N
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Hij werkt waar Hij gewillige, beschikbare harten vindt. 
Hij zoekt niet naar sterke harten, maar gewillige harten 
– harten en levens die openstaan voor Hem, zodat Hij 
ons in het licht kan brengen en ons leven kan geven.

Zodra we onze hand in de zijne leggen, kan Hij de lei-
ding nemen. En als Hij vooropgaat, is het altijd goed 
– het is niet altijd makkelijk, maar wel altijd goed. Dat 

is geloof en vertrouwen, en beide vormen de 
bron van echte kracht.

GOD DRINGT ZICH 
NOOIT AAN JE OP.

God heeft ons één gemaakt met 

Jezus Christus met de bedoeling 

dat wij het goede zouden doen, 

want dat heeft Hij altijd al gewild.

EFEZIËRS 2:10

N
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In de Psalmen verwondert David zich over het feit dat 
mensen de kroon van Gods schepping vormen – een 
meesterwerk – gemaakt naar zijn beeld. God houdt 
niet alleen van je en zorgt niet alleen voor je, maar Hij 
heeft je ook buitengewone voorrechten gegeven.
God heeft je ook alles toevertrouwd wat Hij gemaakt 
heeft. Dat is een geweldig voorrecht, maar het is ook 
een gigantische verantwoordelijkheid. Dit wetend 
moet je je wel inzetten voor de bescherming, het 
behoud en de zorg voor Gods prachtige schepping. 
Daarmee bedoel ik de aarde, de dieren en alle men-

sen.
Hoe doe je dat? Om te beginnen moet je altijd 

weten waar je kracht vandaan komt: dicht bij 
Christus blijven en vertrouwen op zijn kracht, 
zijn goedheid en zijn vrede. Als je daar van 
wegloopt, denk dan terug aan zijn liefde en 
zorg; die werken als een magneet die je weer 
terugtrekt onder de schaduw van zijn vleugels.

BESCHERMD & 
BESCHERMEND
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WEES DAPPER: kijk naar hoe de daden en 
keuzes van jou en je familie de planeet beïnvloeden. 
Bedenk bij alles wat je doet dat je dat doet samen met 
de God die alles geschapen heeft. Luister dus naar 
Hem en blijf er met Hem over praten.

Als ik ’s nachts omhoog kijk naar de hemel en 

het werk van uw handen zie, de maan en de 

sterren, die U hun plaats gegeven hebt, wat 

is dan de mens, dat U zoveel om hem geeft? 

Wat is een mensenkind dat U Zich om hem 

bekommert?  

En U hebt hem een plaats vlak onder Uzelf 

gegeven, U hebt hem gekroond met heerlijk-

heid en eer. 

U hebt hem zelfs het beheer gegeven over 

alles wat U hebt gemaakt, alles staat onder 

zijn gezag: alle schapen en runderen en ande-

re dieren in het veld, de vogels in de lucht en 

de vissen en andere wezens in de zee.

Psalm 8:4-9

Onder Zijn vleugels vindt u 
bescherming en een toevluchtsoord. 
PSALM 91:4
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Angst vergiftigt geluk. Het kan 
je vreugde over het heden ver-
nietigen en je hoop voor de toe-
komst verstikken. Maar zo hoeft 
het niet te gaan. God belooft 
om je te redden ‘van verraderlij-
ke vallen, van vreselijke ziekten. 
Hij zal u beschutten met Zijn ar-
men, onder Zijn vleugels zult u 
de toevlucht nemen, Zijn trouw 
is een schild en een pantser’ 
(naar Psalm 91:3-4). 

Lees Psalm 91 eens helemaal – 
kijk eens naar hoe onver-
schrokken de auteur 
(de psalmist) is!

Gooi de 
ANGST eruit

ANGST ANGST
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De psalmist vertelt ons 

‘Vrees niet’
(vers 5), en hij gaat verder en beschrijft een vorm van on-
verschrokkenheid waar we allemaal naar verlangen: ‘U 
hoeft niet te vrezen voor de angsten van de nacht, noch 
voor de scherpe aanvallen overdag. En ook niet voor 
de pest, die zich in de duisternis verspreidt of voor de 
vernietiging die in de middag toeslaat (vers 5-6).  
Hoe komen we zover? Volmaakte liefde drijft de vrees 
uit. Als we geworteld zijn in de liefde van God – de 
aanwezigheid, kracht en vrede van God – kunnen we 
verder kijken dan de angst. Hoe dichter we bij God 
zijn, hoe minder grip de angst op ons heeft. Zoals de 
psalmist schrijft:

Angst hoeft niet het laatste woord te hebben of de 
luidste stem in ons te zijn. Gods liefde verjaagt die al-
tijd.

U bent mijn toevlucht, bij U ben 
ik veilig en geborgen. U bent mijn 
God en ik vertrouw alleen op U. 
PSALM 91:2
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Deze wereld heeft hoop nodig, maar waar vind je die?
We zien allemaal zo veel ‘wonderlijke’ oplossingen om 

ons heen, die maar al te vaak 
nergens toe leiden. Ik herin-

ner me hoe een oude man 
ooit tegen me zei:

Rentmeesters van

KIES OP EEN WIJZE MANIER 

WAAR JE JE HOOP OP VESTIGT, 

WANT HET ZAL JE LEVEN EN 

JE TOEKOMST VORMEN.

HOOP
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In dit vers vind ik mijn ware hoop vandaag:

zijn rentmeesters van hoop.
Een predikant en vriend van mij schreef eens: ‘We zijn 
rentmeesters van de enige boodschap op de planeet 
aarde die de mensen kan geven wat ze het meest no-
dig hebben, en dat is hoop. Hoop dat zonden verge-
ven kunnen worden. Hoop dat gebeden beantwoord 
kunnen worden. Hoop dat de deuren van kansen, die 
eerst gesloten leken, open kunnen gaan. Hoop dat ge-
broken relaties verzoening kunnen vinden. Hoop dat 
gebroken lichamen genezing kunnen vinden. Hoop dat 
beschadigd vertrouwen hersteld kan worden.’4

Onze hoop is iets krachtigs, en we mogen het uitleven 
en uitstralen naar anderen. Bijzonder toch?!

En de HERE zal u onophoudelijk leiden, 

in uw behoeften voorzien met goede 

dingen en u gezond houden.

JESAJA 58:11

VERTROUWEN OP 
CHRISTUS MAAKT 
ONS TOT ZIJN 
BOODSCHAPPERS,
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Mensen verlangen naar zelfvertrouwen, maar dat heeft 
zo zijn gebreken. Als we alleen op onszelf vertrouwen, 
zullen we falen. De geschiedenis laat ons herhaaldelijk 
zien dat mensen het niet altijd bij het rechte eind heb-
ben.
Laten we in plaats van zelfvertrouwen Godsvertrouwen 
ontwikkelen. Vertrouw op Hem en op deze fundamen-
tele waarheden:

Gods-
vertrouwen

IK KAN DIT!
IK HEB 

ALLES ONDER 

CONTROLE.

IK WEET    

 WAT IK
 DOE.
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Maak deze waar-
heden tot je bron 
van vertrouwen. 
Vertrouw op de Almachtige en vind in Hem je 
kracht en sterkte. Door de geschiedenis heen 
hebben de grootste geloofshelden altijd ver-
trouwd op Hem alleen. Dat was hun geheim.

Ik heb van u gehouden met een 

eeuwigdurende liefde. (JEREMIA 31:3)

God heeft u tegen de allerhoogste prijs 

gekocht!  (1 KORINTHIËRS 6:20)

Dat wij Hem liefhebben, komt doordat Hij 
ons het eerst heeft liefgehad. (1 JOHANNES 4:19)

Hij zal niet falen, noch u in de steek laten. 

(DEUTERONOMIUM 31:8)

Doordat Christus Zich aan het kruis heeft opgeofferd 
en zijn bloed heeft gegeven, is er verzoening met God. 
(COLOSSENZEN 1: 20)

Voor God is niets onmogelijk. (LUCAS 1:37)

Hij wil niet anders dan dat u eerlijk en rechtvaar

dig bent en uw best doet liefde te bewijzen en als 

een nederig mens leeft met uw God. (MICHA 6:8)

BWjouwreis.indd   57BWjouwreis.indd   57 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



58

Nadat mijn vader stierf, vond ik een afschrift van ‘The 
Soldier’s Prayer’ (Het gebed van de soldaat) tussen zijn 
spullen. Het was een dun, stukgelezen papiertje dat 
uit zijn dagboek stak. In mijn vaders rommelige hand-
schrift stonden er deze eenvoudige woorden geschre-
ven: Heer, ik weet wat ik moet doen vandaag. Als ik U 

vergeet, vergeet mij niet. Amen.

HET GEBED 
van de 

SOLDAAT

Dagboek Heer, ik weet wat ik 

moet doen vandaag. 

Als ik U vergeet, 

vergeet mij niet.   

  Amen.
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Het was een herinnering die nederig 
maakte, niet alleen aan de tijd waarin hij 
diende als commando, maar ook aan de 
geloofsreis met Christus die mijn wijlen 
vader maakte.
Hoe meer tijd we doorbrengen met God 
als onze gids, hoe meer ons leven zal ver-
anderen. Dagelijks zullen we dan ontdek-
ken dat we overstromen van de dingen 
die er echt toe doen in het leven:

Ik zag dit in mijn vader, en ik zie het in het leven van 
vrienden die stil, nederig en trouw hun knieën buigen 
en Christus volgen en zijn weg van de liefde gaan. La-
ten we ons richten op de volheid van de heilige Geest, 
zodat we overstromen, en dagelijks trouw onze weg 
met Christus gaan.

(…) liefde, blijdschap, vrede, geduld, 
vriendelijkheid, mildheid, trouw, 
tederheid en zelfbeheersing (…) 
GALATEN 5:22
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Ik zal nooit vergeten wat de eerste officier van de commando’s die ik ontmoette tegen me zei: ‘Iedereen die zich aanmeldt bij de Britse commando’s heeft een doorsnee lichaam: twee armen, twee benen, een hoofd en een paar goed functionerende longen. Het verschil tussen wie het haalt en wie niet, schuilt in wat hierbin-nen gebeurt’, zei hij, wijzend naar zijn borst. ‘Het hart … dat maakt het grote verschil. Alleen jij weet of je uit het juiste hout gesneden bent.’
In de maanden die volgden, kreeg ik alle tijd om te ontdekken wat daarvoor nodig zou zijn. De selectie be-gint met een reeks intensieve lichamelijke testen om diegenen eruit te filteren die zich niet had-den moeten aanmelden: de lange dag- en nachtmarsen door de bergen – met een zware rugzak, uniform en wapen – altijd onder tijdsdruk, het weer, het terrein en je eigen twijfels. 

MOED * VASTBERADENHEID * VISIE

wie durft die wint
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Je was pas veilig als je je voor 150 procent gaf, voorop 

bleef gaan en nooit opgaf.

Het werd niet makkelijker. Als ik de opleiding wilde halen, 

moest ik me elke week nog meer inzetten. Maar geleide-

lijk veranderde er iets vanbinnen; ik raakte gewend aan 

pijn. Ik leerde te leven met vastbeslotenheid en moed.

Jaren later ben ik dankbaar voor die lessen, en ik leer nog 

steeds. Voor mij lag de sleutel tot volhouden in de we-

tenschap dat ik diep vanbinnen een kracht had waar ik op 

kon vertrouwen. De wetenschap dat hoe moe ik me ook 

voelde er een Aanwezigheid was naast me en binnen in 

me Die me aanvuurde, me hielp op te staan en in bewe-

ging te blijven.

Ik wist altijd dat deze Aanwezigheid er was, en Die heeft 

me nooit verlaten. Sommigen noemen het God; sommi-

gen noemen het een universele kracht van liefde. Jezus 

leefde in deze kracht en deelde die heel de dag, iedere 

dag. Hij zei dat Hij die kracht was: ‘Ik ben de weg, de 

waarheid en het leven’ (Johannes 14:6), en ik heb in mijn 

avontuurlijke leven geleerd dat zijn beloften voor ons le-

ven en onze toekomst altijd waar zijn.

Houd moed. Onze geloofsreis is nog maar net begonnen, 

en binnen in ons dragen we de allergrootste kracht en 

vriend mee.
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INNERLIJKE KRACHT

H O O F D ST U K

3

Leven met visie, moed  
en vastberadenheid
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Soms is het moeilijk om alles te geven. Je wordt moe 
of raakt ontmoedigd en bent het zat. Op zulke mo-
menten is het moeilijk om vastberaden te zijn. Maar 
één ding helpt als je je door een grote uitdaging heen 
vecht: iemand naast je die je aanmoedigt en bemoe-
digt. En dat is nou net wat God voor je wil doen. Kijk 
maar eens naar dit tekstgedeelte:

DOE JE

 BEST

 zet ‘m op
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Toen ik bij de commando’s zat, herhaalde ik deze regel 
vaak fluisterend voor mezelf: 

’ IK ZAL U KRACHT GEVEN 
EN U HELPEN.’

Terwijl ik onder tijdsdruk door de bergen zwoegde 
met een zware last op m’n rug, gaven die woorden me 
kracht, en zijn Aanwezigheid was altijd bij me.
God zegt tegen ons dat Hij ‘ons een toevlucht en kracht 
is; Hij is in hoge mate een hulp gebleken in de moeilijk-
ste omstandigheden’ (naar Psalm 46:1). Hij staat naast 
ons, en dat verandert alles. Het is moeilijk om je best 
te doen als je alleen bent. Maar met God naast je gaat 
er een wereld vol mogelijkheden voor je open.

Wees niet bang, want Ik ben met u. Kijk niet 

angstig om u heen, want Ik ben uw God. Ik zal 

u kracht geven en u helpen, Ik zal u overeind 

houden met mijn heilrijke rechterhand.

JESAJA 41:10
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Om te leren klimmen of skydiven moet je een bepaald 
proces doorlopen: je moet door het zware, ongemak-

kelijke, onbekende deel heen om klimvaardigheid te 
ontwikkelen en op de lange termijn succes te be-
halen.
Op vergelijkbare wijze moet je, als je gezond en 

sterk wil worden, eerst door een zware trai-
ning heen.

De Bijbel staat vol met verhalen over grote 
leiders die uiteindelijk de vruchten pluk-
ten van een moeizaam begin. Jozef en 
Daniël leerden tijdens hun gevangen-
schap en ballingschap veel over moed. 
Door die ervaringen leerden ze vertrou-
wen op God. 

Overwinnings-

leven
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leven
Die moed en dat vertrouwen bleven heel hun leven bij 
hen en gaven hun de kans om tot het einde toe wijs te 
handelen.

Kijk nu eens naar Jezus. Hij groeide op onder een 
wreed en corrupt Romeins regiem, maar Hij leerde als 
kind al vertrouwen op God.

Het is soms moeilijk om verder te kijken dan de strijd 
die je nu doormaakt, maar je bent niet alleen. Volhard, 
kijk omhoog en heb vertrouwen. Houd moed en denk 
aan wat die helden voor jou deden. Met Christus bin-
nen in je, kan je staande blijven in de storm.

MOED & VERTROUWEN

Door stand te houden, 
zullen jullie je leven redden.
LUCAS 21:19
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Winston Churchill zou het volgende hebben gezegd:

‘SUCCES IS HET VERMOGEN OM DE ENE  
NA DE ANDERE MISSER TE MAKEN,  
ZONDER JE ENTHOUSIASME TE VERLIEZEN.’

Het leven vraagt altijd om zwaar werk. 
We moeten volharden en ons niet laten 
afleiden door de vele tegenslagen en 

mislukkingen die we tegenkomen 
onderweg.

Hoe sterk of krachtig we ook 
denken te zijn, het is niets 
vergeleken bij de kracht en 
macht die we kunnen put-
ten uit Christus.

BLIJF IN 
BEWEGING
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van de OVER-
 WINNING.

Dit is de taak van de heilige Geest: ons dicht bij Chris-
tus houden, zodat we in beweging blijven, vriendelijk 
blijven, moedig blijven – altijd gedreven door liefde.

Welke strijd we ook voeren

Hij staat aan onze kant.

Als we leunen op God, krijgen we ongelofelijk veel ver-
trouwen. We hoeven niet te doen alsof wij het zelf wel 
kunnen en succesvol zijn, altijd sterk en gelukkig.
Het leven is soms zwaar, maar waar we ook mee te 
maken krijgen, zijn liefdevolle hand is er altijd om ons 
te helpen, hoe we ons ook voelen. Vertrouw op Hem, 
want Hij is goed.

Want U bent voor mij een rots en een burcht, 

om de eer van uw naam zult U mij leiden op 

mijn weg.

PSALM 31:4

GOD IS
DE ULTIEME
  BRON
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Mijn vriend, dominee Nicky Gumbel, vertelde me dit 
verhaal. Het vond plaats in de Tweede Wereldoorlog, 
in de verschrikkelijke dagen van het bombardement op 
Londen:
Een vader hield zijn zoontje bij de hand en rende uit 
een gebouw dat geraakt was door een bom. Voor het 
gebouw was een gigantische bomkrater. Omdat hij zo 
snel mogelijk een veilige plek zocht, sprong de vader 
over het gat en hield zijn armen open om zijn zoon op 
te vangen. De jongen was bang, maar hij hoorde zijn va-
der roepen dat hij moest springen. ‘Ik kan u niet zien!’ 
antwoordde de jongen. ‘Maar ik zie jou wel. Spring!’ 
riep de vader naar het silhouet van de zoon. De jongen 
sprong, omdat hij op zijn vader vertrouwde.5 

Spring!
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DE JONGEN HIELD VAN HEM,  
GELOOFDE HEM EN VERTROUWDE HEM. 

HIJ HAD VERTROUWEN IN HEM.

Vertrouw op de beloften van je hemelse Vader voor 
jouw leven. Vertrouw erop dat Hij je vasthoudt, dat Hij 
alle macht heeft en dat je toekomst veilig is bij Hem. 
Als je deze waarheden kent, geeft dat je moed, kalmte, 
vertrouwen en kracht. 

Hij beschermt u tegen verraderlijke vallen en houdt 
vreselijke ziekten ver van u. Onder zijn vleugels 
vindt u bescherming en een toevluchtsoord. Zijn 
trouw is uw schild en weert de aanvallen van de 
tegenstander.   PSALM 91:3-4
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Heb je ooit iemand die een Olympische medaille heeft 
gewonnen horen klagen dat die prijs de training niet 
waard was? Al is de race binnen een paar seconden 
voorbij, de jaren hard werken en vastbesloten voorbe-
reidingen zijn een kleine prijs voor de hoogste eer.

DE MOEITE 
WAARD?
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De apostel Paulus begreep dat ook. ‘Op de wedstrijd-
baan doen alle hardlopers hun best om te winnen en 
toch is er maar één die de prijs krijgt. Doe uw best dan 
ook de prijs te krijgen. Wie voor een wedstrijd traint, 
ontzegt zich van alles: een sportman voor een erekrans 
die verwelkt, maar een gelovige voor een erekrans die 
nooit verwelkt’ (1 Korinthiërs 9:24-25).
Als de roem van sport vergaat, hoeveel te meer moe-
ten we dan trainen en ons best doen om de levensprijs 
te winnen? Paulus schreef: ‘Daarom loop ik niet zomaar 
wat in het wilde weg en ik sta ook niet in de lucht te 
boksen’ (1 Korinthiërs 9:26).
Maar als er één groot verschil is tussen atleten en vol-
gelingen van Christus, dan is het dit wel: deze race win 
je niet op eigen kracht en talent.

WAARD?

God is mijn sterke Burcht, Hij heeft 

mij in veiligheid gebracht.

2 SAMUËL 22:33
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Als ik de natuur in trek, kijk ik voortdurend omhoog. 
Het weer kan heel snel veranderen, waardoor je op-
eens in een slechte situatie terecht kunt komen. An-
dersom werkt het natuurlijk ook. De storm kan net zo 
snel over zijn als hij begon. Het ene moment zit alles 
potdicht, het volgende moment klaart het weer op. 

Laat ons nooit 
in de steek. 

Laat ons 
nooit stikken.
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Als we het gevoel hebben dat de situatie 
uit de hand loopt en we er geen invloed op 

hebben, worden we vaak bang. Kijk maar naar 
de discipelen als ze bijna verdrinken in een zware 

storm:

Maar zo hoeft het niet te gaan, want Christus is altijd 
een veilige toevlucht voor ons.

Angst is een natuurlijke reactie, maar het gaat erom 
tot wie we ons wenden op die momenten. Dat maakt 
het verschil. Als we leven met Christus gaan we anders 
reageren op moeilijke situaties. Vertrouw op die Ene 
Die je nooit in de steek zal laten en je nooit zal laten 
stikken.

Meester, kan het U niets schelen 

dat wij vergaan!

MARCUS 4:38

Hij stond op en riep tegen de wind dat hij stil moest zijn. Tegen de golven zei Hij: ‘Kalm, wees rustig.’ De wind ging liggen en de golven bedaarden. Even later was op het water zelfs geen rimpeltje meer te zien. ‘Waarom waren jullie zo bang?’ vroeg Jezus. ‘Hebben jullie nu nog          geen vertrouwen in Mij?’ MARCUS 4:39-40
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Angst is normaal. Vaak is het zelfs nodig. Angst houdt 
ons scherp en maakt onze zintuigen paraat om de 
strijd aan te gaan. Maar ongecontroleerde angst kan 
gemakkelijk uitmonden in paniek. En als dat gebeurt, 
kan onze moed verdampen als mist in de morgen.
Psalm 37 zit vol fantastische adviezen. ‘Ontsteek niet in 
woede’, schrijft David – niet slechts een of twee keer, 
maar drie keer (vers 1,7,8). Hij zegt dat we ons moeten 
wenden tot de Heer, Hem onze angst moeten geven 
en op de Heer vertrouwen (vers 3). 

ACTIEF

KALM
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Ben je bang en bezorgd, keer je dan om en vertrouw. 
In plaats van je te laten overvallen door angst, kan die 
je ertoe brengen dat je je omkeert en gaat vertrouwen. 
Op Christus vertrouwen is een actief besluit. Het be-
tekent dat je ervoor kiest om je gedachten tot rust te 
brengen, je ademhaling te vertragen en naar Hem te 
kijken. Vertrouwen vergt moed, maar het is het tegen-
overgestelde van angst en paniek.

Actief kalm zijn – dat is een cool idee. De aanwezigheid 
van God brengt rust en overwint de angst. Het goede 
verdrijft het slechte, het licht verbant de duisternis, 
en stil vertrouwen neemt de plaats in van paniekerige 
angst.
Zo vind je de uitweg uit angst.

Word stil voor de HERE en 

verwacht alles van Hem.

PSALM 37:7

a N G S T
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Geloof beschermt je niet tegen problemen. Het doet 
iets veel beters: het helpt je erdoorheen. Het is zwaar, 
maar probeer niet te kijken naar je problemen. Richt je 
in plaats daarvan op de Ene Die je erdoorheen draagt.

Waar we ook zijn en wat we ook meemaken, we moe-
ten altijd onder zijn vleugels blijven. Dat doe je door 
een houding van rustig vertrouwen. Geef Hem de eer, 
want als je schuilt onder die vleugel krijgt God de eer.

SCHUILPLAATS
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     Daarom vind ik deze Psalm zo mooi. Hij is op God
           gericht, optimistisch en vol levensbrandstof:

Ik kijk omhoog naar de bergen. 

Waar vandaan kan ik hulp verwachten?  

De HERE helpt mij. 

Hij heeft immers de hemel en de aarde gemaakt? 

Hij zal voorkomen dat u valt, 

want Hij is uw beschermer en slaapt nooit. 

Werkelijk, de beschermer van het volk Israël  

slaapt nooit! 

De HERE is uw beschermer. 

Zoals uw schaduw u nooit verlaat, 

blijft ook Hij altijd bij u. 

Overdag zal de zon u geen kwaad doen, 

’s nachts de maan niet.  

Altijd is Hij bij u. 

De HERE beschermt u tegen elk kwaad, 

Hij beschermt uw leven. 

De HERE beschermt u, waar u ook gaat. 

Niet alleen vandaag, maar altijd, 

tot in eeuwigheid.

       Psalm 121

Schuil bij God. Blijf dicht bij 
Hem en volg Hem, want Hij is 
goed.
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Als kind ging ik graag met mijn vader klimmen. Als ik 
soms omhoogkeek en de steile berghelling zag, dacht 
ik dat ik nooit boven zou komen. Vaak was ik verlamd 
door angst, maar zodra er een touwverbinding tussen 
ons was, veranderde alles. Opeens was het onmogelij-
ke mogelijk en veranderde angst in vertrouwen.

Dicht bij God zijn heeft hetzelfde effect op zijn 
kinderen. We worden allemaal bang door ver-

schillende dingen. Ik ben een beetje intro-
vert, en dus word ik van stormachtige 

zeeën of eenzame bergen minder bang 
dan van een grote groep feestvieren-
de mensen. Maar wat je angst ook 
is, het antwoord is altijd hetzelfde: 

‘De HERE zorgt voor hen die Hem 
trouw volgen’ (Psalm 31:24). 

Het
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Ook al is het zwaar, blijf omhoogkijken.

Luister naar zijn kalme stem: ‘Wees sterk, laat uw hart 
maar sterk en moedig zijn’ (vers 25). Christus staat aan 
onze kant. Hij beschermt ons (vers 21) en hoort ons als 
we om hulp roepen (vers 23). En het eindresultaat is 
altijd goed:

VRAAG ONZE 
VADER OM HULP.

Wat een geweldige rijkdom wacht degenen die ont
zag voor U hebben, allen die bij U schuilen. Zelfs de 
ongelovigen zullen het zien. U verbergt de uwen en 
beschermt hen tegen de aanvallen van de mensen. 
U neemt hen op in uw huis waar ze veilig zijn voor 
roddels. PSALM 31:20-21
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Henry Ford had gelijk: ‘Als alles tegen lijkt te zitten, 
vergeet dan niet dat een vliegtuig opstijgt tegen de 
wind in, niet met de wind mee!’6 

VOORUIT
Kijk 
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en dus is het een troost als je leest dat zelfs 
de grote koning David zegt: ‘Ik heb het zó 
moeilijk!’ Hij schrijft: ‘Alles in mij kwijnt weg 
van narigheid. Het verdriet overmant mij!’ 

(Psalm 31:10). We kennen allemaal zulke mo-
menten, maar als we verder lezen, zien we een 
andere belangrijke waarheid: in zware tijden ont-
dekken we waar we echt op kunnen vertrouwen.

Als het moeilijk wordt, is het verleidelijk om achterom 
te kijken en te verlangen naar hoe het vroeger was. 
Maar we worden geroepen om altijd vooruit te kijken, 
niet achterom. God leidt ons naar de toekomst. Kijk 
omhoog, niet omlaag – kijk vooruit, niet achterom. 
Daar komt je hulp vandaan, en daar wordt je moed 
hersteld en hernieuwd.

STRIJD HOORT BIJ HET LEVEN,

Toch is mijn vertrouwen op U gevestigd, 

HERE (…) U bent mijn God.

PSALM 31:15
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Goede relaties zijn belangrijk – op school, thuis en in de sport. Ze beïnvloeden je leven op alle mogelijke manieren.
Een van de sterkste motivaties voor mij om mijn best te doen, is bijvoorbeeld het team waarmee ik werk, vooral de filmcrew. We zijn als broers en zussen voor elkaar. We zijn samen opgegroeid, hebben elkaar zien trouwen en onze gezinnen zien groeien. Samen hou-

den we alle ballen hoog als het gaat om leven, gezin, werk en risico’s. We kennen elkaars zwakke plekken en gebreken, of het nu gaat om lang van huis zijn, de angst om uit een vliegtuig te springen of dat we het gewoon moeilijk vinden om door te gaan na een hele dag werken in de regen. Ik zie ons graag als een stel onvolmaakte strijders die altijd op elkaar terug kunnen vallen.

Goed omgaan 
     met anderen
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De beste relaties zijn die waarin je de barsten en scheu-
ren niet hoeft te verbergen. Je houdt van die mensen, 
niet omdat ze fantastisch zijn, maar vanwege wie ze 
zijn en wat je samen hebt doorgemaakt.
Zonder goede, eerlijke relaties raken mensen in de 
put. Als we anderen niet toestaan om ons met al onze 
tekortkomingen te kennen, kijken we in de spiegel en 
zien we alleen de ‘achter de schermen’-versie van ons-
zelf en de puinhoop die we ervan maken. En als we dan 
naar andere mensen kijken, zien we alleen het ‘perfec-
te plaatje’ met hoogtepunten.Bij God werkt het heel anders. Als we liefde en aan-

vaarding vinden in Christus, hoeven we geen indruk 
te maken op anderen. We kunnen kwetsbaar en eerlijk 
zijn tegenover God en anderen. Dat schept vervolgens 
een band met de mensen om ons heen, die 
versterkt. We kunnen vergeven, omdat we 
vergeving hebben ontvangen. We bescher-
men, geven, helpen en steunen, omdat we 
dat alles en meer gevonden hebben in de 
Almachtige.

IK ZEG DAT JULLIE NET ZOVEEL VAN ELKAAR MOETEN HOUDEN ALS IK VAN JULLIE GEHOUDEN HEB.JOHANNES 15:12
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GOED OMGAAN MET ANDEREN

H O O F D ST U K

4

Vriendschap en vergeving
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Onze woorden, daden en houding hebben de kracht 
om het leven positief te veranderen. Ze kunnen gene-
zing brengen voor mensen, gemeenschappen en zelfs 
volken. We moeten leven volgens Jezus’ gouden regel 
(Mattheüs 7:12):

‘Doe al het goede dat je kunt,’ zei John Wesley, ‘met 
alle middelen die je hebt, op alle mogelijke manieren, 
op alle plaatsen waar je aanwezig kunt zijn, op alle mo-
menten waarop je dat kunt, aan alle mensen die je kunt 
bereiken, zo lang als je kunt.’7 

BEGIN 
DICHTBIJ

BEHANDEL ANDEREN ZOALS U WILT 
DAT ZIJ U BEHANDELEN.
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Hoe doe je dat dan? Het lijkt een 
onmogelijke opdracht. Nou, we 
hoeven het niet alleen te doen. De 
last rust niet op onze schouders. 
Daarom stuurde God ons 

zijn helper, 
de heilige Geest.

In je eentje bereik je niet veel, maar als je de nederig-
heid hebt om te knielen voor de Almachtige, geeft Hij 
je alle kracht die je nodig hebt om de wereld te veran-
deren. Waar begin je dan? Altijd dicht bij huis.

Hij heeft onze zonden afgewassen, ons nieuw leven 
gegeven en ons vernieuwd door de Heilige Geest 
die Hij rijkelijk over ons heeft uitgegoten. En dat 
allemaal om wat Jezus Christus, onze Redder, heeft 
gedaan. Dankzij zijn genade zijn wij voor God recht
vaardig verklaard en erfgenamen geworden van het 
eeuwige leven, waar wij nu op hopen.  TITUS 3:5-7
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De Hermon is een gigantische berg. Als je in 
Noord-Israël bent en richting het noorden kijkt, 

zie je hem. Hij ligt op de grens tussen Syrië en 
Libanon en is 2800 meter hoog. Hij is dus het groot-

ste deel van het jaar met sneeuw bedekt. De stroom-
pjes en rivieren die van de berg naar beneden vloeien, 
waaronder de rivier de Jordaan, maken het land erom-
heen tot honderden kilometers ver vruchtbaar.
Als de Bijbel eenheid dus beschrijft als ‘dauw op de 
berg Hermon’ (Psalm 133:2), dan is dat een krachtig 
beeld, en de invloed ervan is duidelijk zichtbaar. 
God houdt ervan als mensen eensgezind samen-
werken. Ik heb al zo vaak de positieve effecten 
gezien van eenheid in gezinnen, in teams en 
gemeenschappen en zelfs op nationaal niveau.

2800 METER

HOOG
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KIJK EENS HOE GOED EN WAARDEVOL HET IS 
ALS BROEDERS IN VREDE MET ELKAAR OMGAAN. 

PSALM 133:1

Zoals het water dat zich verzamelt op de hellingen van 
de Hermon, zo heeft eenheid de kracht om het leven 
te onderhouden. Als mensen zoals jij en ik kiezen voor 
eenheid (en regelmatig onze trots inslikken), erven we 
Gods zegen. Eenheid baant een weg, zodat zijn 
kracht kan stromen van de een naar de ander, 
zonder dat de verbinding verbroken wordt.
Laten we mensen zijn die eenheid schep-
pen in plaats van verdeeldheid. Dan 
daalt Gods zegen op ons neer als dauw.

Niemand heeft ooit God gezien, maar als wij 

elkaar liefhebben, leeft God in ons, dan is zijn 

liefde volledig in ons aanwezig. 

1 JOHANNES 4:12
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Bezorgdheid 
doet ertoe

‘Bezorgdheid berooft morgen niet van zijn zorgen’, 
schreef Corrie ten Boom. ‘Het berooft vandaag 
van zijn kracht.’8 
Het leven is veel zwaarder als we ons zorgen ma-
ken. De oplossing is niet dat je een probleemloos 

leven probeert te vinden.

Hoe je met je zorgen omgaat, dát maakt het verschil.

Niemand kent een 
zorgeloos leven.
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Koning David kreeg met veel moeilijkheden te maken 
in zijn leven. Hij schreef erover in Psalm 55, waar hij 
vertelt hoe een nabije vriend hem verraadt – een man 
met wie hij zijn geheimen deelde en die hij volkomen 
vertrouwde. David had dus een keuze. Maakte David 
zich zorgen of wendde hij zich tot God?

Maar ik weet wat ik moet doen: ik roep 
naar God, de HERE zal mij bevrijden. 
’s Morgens, ’s middags en ’s avonds 

bid en smeek ik, ik stort mijn hart voor 
Hem uit. Hij luistert naar mij.

Psalm 55:17-18

Als je ruzie hebt met een goede vriend of familielid, 
wend je dan tot God om wijsheid, troost en kracht. 
Doe je best om te vergeven en genadig te zijn. Dat 
verandert zo veel en kan een ruzie van zijn negatieve 
kracht beroven. Als je het gevoel hebt dat je bezorgd 
begint te worden, kniel dan en breng het bij God. We 
hebben een Vader in de hemel Die om ons geeft.
Vertrouw op deze belofte:

Dat is de sleutel tot een goed leven en vrede.

Breng al uw moeilijkheden bij de 

HERE. Hij zorgt altijd voor u.

PSALM 55:23
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WAS MIJ 

helemaal
‘De mens is nooit zo groot als wanneer hij knielt voor 
God; en de mens die knielt voor God kan alles aan.’ 
Wat een prachtige uitspraak!
Deze woorden gaan niet alleen in tegen zo veel zo-
genaamde wijsheid van vandaag, ze vormen ook een 
krachtige weerspiegeling van waar echte kracht en 
nederigheid te vinden zijn. Kracht vloeit voort uit het 
kennen van je plek voor God, weten dat je vergeving 
nodig hebt en vertrouwen op zijn beloften voor jouw 
leven. Nederigheid ontvang je als je weet dat je vriend-
schap met God hersteld moet worden.
Ik vind het mooi om het gesprek tussen Jezus en Petrus 
te zien bij het laatste avondmaal:

‘here,’ protesteerde simon 
petrus, ‘u gaat mijn voeten 

toch niet wassen?’

Johannes 13:6

BWjouwreis.indd   94BWjouwreis.indd   94 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



95

De heetgebakerde Petrus schrok van de gedachte dat 
Jezus de rol van dienstknecht zou aannemen. Petrus 
wilde degene zijn die het wassen op zich zou nemen. 
Maar dat was niet Gods bedoeling. Op die manier wil-
de Jezus laten zien aan alle mensen dat ze door Hem 
gewassen moesten worden, vanbinnen en vanbuiten: 
jij, ik, wij allemaal.
Toen Petrus het eindelijk begreep – dat Jezus zijn vuile 
voeten moest wassen – was hij helemaal om en vroeg 
hij niet alleen om een voetenbadje, maar om de reini-
ging van zijn hele lichaam (vers 9)!
Ik vind dat fantastisch. Ik zou precies hetzelfde doen. 
Als we beseffen dat 

om ons thuis te brengen en ons dicht 
bij Hem te houden, voor altijd, veran-
dert dat onze koppige, domme har-
ten.
Ik denk dat Jezus daarom zo veel van 
Petrus hield. En ik denk dat Hij daar-
om zo veel van jou en mij houdt.

GOD ONS WIL 
HERSTELLEN EN 
HERNIEUWEN, 

BWjouwreis.indd   95BWjouwreis.indd   95 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



96

We zullen allemaal op zeker moment fouten maken.

Het gaat erom dat we het durven 
toegeven als we in de problemen zijn 
geraakt, dat we de nederigheid 

hebben om sorry te zeggen en ver-
volgens de vastberadenheid om weer  

opnieuw te beginnen.
Koning David is verschillende keren in de 
problemen geraakt: ‘Wat mijzelf betreft: 
bijna had ik het rechte pad verlaten, bijna 
was ik uitgegleden.

HELEMAAL 
OPNIEUW 
BEGINNEN

SOMMIGEN VAN ONS  
    ZULLEN ER ÉÉN 
   VEEL MAKEN.
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Dat komt doordat ik jaloers was op de trotse mensen, 
toen ik zag hoe voorspoedig de ongelovigen leefden’ 
(Psalm 73:2-3). Maar hij wist het ook als hij uitgleed. 
Keer op keer ging hij weer op de knieën voor God, om 
nederig zijn berouw te tonen. In die positie besefte hij 
hoe ongelofelijk gezegend hij was:

Een sterke relatie met God, geworteld in vergeving, 
daar kan niets tegenop! Als we vertrouwen op zijn lei-
ding en kracht, ontvangen we de kracht om ieder ob-
stakel te overwinnen – in onze relaties, in ons falen en 
in onze trots.

Toch zal ik altijd bij U blijven, U houdt mij 

stevig vast. Door uw raadgevingen zal ik mij 

laten leiden en wanneer ik eenmaal sterf, 

mag ik in uw heerlijkheid bij U komen.

PSALM 73:23-24

IK HEB ER 
EEN POTJE VAN 
GEMAAKT.

HET SPIJT 
ME ZO.
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Paulus schreef dat we Christus’ 
ambassadeurs zijn (2 Korinthiërs 
5:20). Het is een groot voorrecht 
om een ambassadeur te zijn. Am-
bassadeurs vertegenwoordigen hun koning, koningin 
of land in een ander land. Maar ze werken nooit alleen. 
Ze krijgen hun gezag en macht van hun overheid. Ze 
handelen als woordvoerders van hun land.
Op vergelijkbare wijze kunnen we als ambassadeur van 

Christus niet alleen werken. We moeten dagelijks 
opnieuw met de bron verbonden blijven. Om 

van nut te kunnen zijn en de kracht te ont-
vangen om onze plicht te doen, moeten we 

dicht bij Christus blijven.

Vraag alles aan de HERE en laat zijn 
kracht u tot steun zijn, blijf voortdu-

rend in contact met Hem.
Psalm 105:4

ZIJN 
AMBASSADEUR
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Jezus gaf zijn volgelingen gezag om in zijn naam aan 
de slag te gaan (Lucas 9:1) en Hij nodigt ons uit om te 
vragen om zijn hulp. Hij belooft dat Hij daarin zal voor-
zien (Johannes 14:13). Sta er eens bij stil –

BERGEN WORDEN VERZET, 
MENSEN GENEZEN,  
RELATIES GEHEELD.

Liefde en vergeving kunnen alles veranderen, en niets 
is onmogelijk voor wie in Christus is.
Zelfs sommige van zijn eerste volgelingen ontdekten 
dat deze beloften waar zijn:

Laten we, als Christus’ ambassadeurs, Hem 
in alle nederigheid vertegenwoordigen op 
aarde. We mogen dagelijks onze kracht 
boven zoeken, zodat we zijn goed-
heid, vriendelijkheid en liefde kun-
nen uitdelen.

Ik ben in staat alles te doen door 

Christus, die mij daarvoor de 

kracht geeft.

FILIPPENZEN 4:13
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Mensen vragen de schrijver Shane Claiborne vaak hoe 
moeder Teresa was. In zijn boek The irresistable revo-

lution (De onweerstaanbare revolutie) legt Shane uit 
dat sommige mensen denken dat ze misschien een 
soort hemelse gloed om zich heen had, maar de wer-
kelijkheid was veel aardser. Hij beschreef haar als een 

nogal doorsnee, mooie oude oma: kort, rimpelig, 
en af en toe een beetje humeurig.

Maar één ding zou hij nooit vergeten, en dat 
waren haar misvormde voeten. Hij staarde 

ernaar en vroeg zich af of ze misschien lepra 
had opgelopen.

Op een dag ontdekte hij hoe het zat: telkens als er 
schoenen werden gedoneerd, wilde moeder Teresa 
het slechtste paar nooit aan iemand anders geven. Ze 
zocht altijd in de stapel om er zeker van te zijn dat zij 
de meest kapotte, gehavende schoenen kreeg.

MOOIE VOETEN
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Na jaren zo geleefd te hebben – haar naaste liefheb-
bend als zichzelf – waren haar voeten misvormd.9 

DAT IS GENADE.
Dat is opofferende liefde in actie. Jezelf opzijzetten 
om er voor de ander te zijn.

Daaraan herken je gelovige mannen en vrouwen. We 
zetten anderen op de eerste plaats, en met Christus 
binnen in ons, gaan we een extra mijl voor de ander. 
We proberen op Christus te lijken. Dat deed moeder 
Teresa: het licht en de liefde van Christus voor mensen 
laten schijnen en daarvan uitdelen door haar daden. 
Haar voeten lieten zien hoe haar hart was – gebroken 
voor de armen, maar tegelijk schitterend in al haar 

vriendelijkheid.
Vandaag vragen we of Christus onze harten en 

voeten wil gebruiken om liefdevol en moedig 
te zijn in onze levenswijze.

Wat heerlijk klinkt het geluid van 

de voeten van de brengers van het 

goede nieuws!

ROMEINEN 10:15
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We worden allemaal weleens boos en dan zeggen we 
dingen waar we spijt van krijgen. Maar vergis je niet, 
de woorden die we uitspreken kunnen veel problemen 
veroorzaken. Wees dus voorzichtig.

(Trouwens, als je niet goed weet of je roddelt of niet, 
vraag jezelf dan dit af: zal degene tegen wie ik spreek 
nu slechter gaan denken over de persoon over wie ik 
spreek? Als het antwoord ‘ja’ is, dan ben je aan het 
roddelen. Doe dat niet.)

LET OP JE 
WOORDEN

Een slecht mens is een constante bron van 

ruzie en een stiekeme roddelaar weet zelfs de 

beste vriendschap kapot te maken.

SPREUKEN 16:28
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ONZE WOORDEN 
KUNNEN OOK 
GENEZEN:

‘Een zachtmoedig antwoord sust de woede’ (Spreuken 
15:1); ‘Gezonde woorden zijn als een boom van leven’ 
(vers 4). Als we mensen oprecht bemoedigen, bieden 
we zonneschijn in woorden, spreken we waarheid die 
hun dag goed maakt, ja zelfs hun leven kan verande-
ren. 
Uiteindelijk zegt dat wat je over anderen zegt het 
meest over wie jij zelf bent. (Dat heb ik van mijn moe-
der geleerd.)

LET DUS ALTIJD OP 
JE WOORDEN EN 
WEET DAT ZE DE 

KRACHT HEBBEN OM 
OP TE BOUWEN OF TE 

VERNIETIGEN.
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Iedere dag probeer ik te beginnen op mijn knieën.

Ik herinner mezelf eraan dat ik de dag alleen aan kan 
met Christus – ik ben de handschoen en Hij is de hand; 
ik probeer te luisteren en stil te zijn; dan lees ik een 
stukje in de Bijbel, dank voor al het goede en vraag 
om hulp voor wat me te wachten staat. Het kost me 
tien minuten of minder, maar daar krijg ik de brand-
stof voor mijn geest die ik nodig heb voor de taken die 
voor me liggen.
Waar ter wereld ik me ook bevind, ik weet dat een van 
mijn beste vrienden, Jim, hetzelfde doet.

BEGIN STERK EN 
BLIJF SAMEN.

BWjouwreis.indd   104BWjouwreis.indd   104 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



105

Hij heeft het net als ik druk; toch slaat hij nooit een dag 
over. We doen dit iedere dag samen, ook met Kerst. 
En ieder jaar spreken we met elkaar af om het weer te 
doen. We lezen dezelfde verzen en sturen elkaar mails 
met onze gedachten, met waar we mee worstelen en 
wat we voelen. Deze broederband is een bron van blij-
vende kracht voor ons beiden.

EERLIJKHEID, VRIENDSCHAP  
EN GROEI HOREN ALLEMAAL  

BIJ ELKAAR.

We zijn niet gemaakt om in isolatie te leven. We zijn 
geschapen om te leven in groepen waar liefde en 
vriendschap centraal staan, waar mensen van 
vrede elkaar elke dag te sterken en te steunen. 
Dit is hoe we groeien en hoe we sterke funda-
menten bouwen in onze levens: door eerlijke 
vriendschappen, uitdaging, gedeelde moed 
en blijvende inzet. Bedankt, Jim. 

Zoals ijzer met ijzer wordt geslepen, 

zo scherpt de ene mens de ander.

SPREUKEN 27:17
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We willen weten dat ons leven meer is dan overleven 
– meer dan voedsel, water en onderdak. Als kinderen 
van Christus worden we geroepen om goedheid en 

licht te verspreiden, om mensen te zegenen. Een 
vriend van mij beschrijft het als een ‘zegenmachi-
ne’ zijn. Ik vind dat mooi gezegd.
Maar hoe doen we dat? Allereerst moeten we ont-
vangen om te kunnen geven. En hoe sterker we 

ons verbinden aan de oneindige bron van liefde, 
licht en kracht, hoe meer we anderen te geven heb-
ben. Als ons leven overvloeit van goedheid, kunnen 

we effectievere zegenmachines zijn.
Zoals predikant Nicky Gumbel zei: ‘Het is Gods zegen 
over ons leven die ons in staat stelt om het 
verschil te maken in het leven van anderen. 
God is de bron van alle zegen. Hij houdt er-
van om je te zegenen.’10 

Wees een 
zegenmachine
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WAT GOD VOOR JE 
WIL IS GOED.

Het leven is niet per se makkelijk, maar je kunt aan 
Gods plan voor jou niets verbeteren. Hij kent de ins en 
outs van jouw leven al heel lang, en Hij zal uiteindelijk 
heel je leven mooi maken. Zijn belofte is dat Hij je altijd 
de energie zal geven die je nodig hebt om anderen te 
zegenen:

Laten we daaruit putten en altijd goed blijven doen, in 
woord en daad, in onze houding. Laten we dagelijks 
die zegenmachine aanzwengelen.

God is onder u aan het werk. Hij zorgt er

voor dat u Hem graag wilt gehoorzamen 

en dat u ook doet wat Hij van u vraagt. Zo 

bereikt Hij zijn doel.  FILIPPENZEN 2:13

Z E GE
N
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Ik ben zo dankbaar voor het feit dat de twee vrienden 

die op mijn bruiloft mijn getuigen waren nog steeds 

de kerels zijn die ik vandaag voor die taak zou kiezen. 

Onze vriendschap is door de jaren heen alleen maar 

sterker geworden. Zo word ik steeds herinnerd aan de 

kracht van trouw.

Trouw klinkt nogal ouderwets. Toch blijkt het een van 

de sterkste krachtbronnen op de planeet te zijn. Als 

een rivier die langzaam de rotsen uitslijt, zo werkt 

trouw traag. Maar als we dagelijks besluiten om trouw 

en liefdevol om te gaan met onze familie en vrienden, 

moeten onze daden wel verschil maken.

Het is niet altijd makkelijk. Alle relaties kennen zo hun 

uitdagingen, en trouw zou niet zo veel kracht hebben 

Gods trouw
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als het ons niet ook wat kostte. Het is het allerbelang-
rijkste in onze relatie met God. Trouw zijn aan Hem kan 
soms heel zwaar zijn. Als twijfels en angsten ons be-
kruipen en dreigen ons te overmeesteren, draait ons 
hart maar al te gemakkelijk God de rug toe. Maar dan 
telt trouw juist het meest.
Het is één ding om te geloven dat God van alle men-
sen houdt, maar het kan veel zwaarder zijn om te gelo-
ven dat God echt van ieder van ons persoonlijk houdt. 
Trouw zijn betekent dat je vertrouwt op Gods beloften 
voor je leven.

God is onder alle omstandigheden trouw aan ons, 
of we nu winnen of verliezen. Ontvang die liefde 
en toon die trouw aan de mensen om je heen. 
Dan val je op en straal je iets uit. 

ALS JIJ DE ENIGE WAS DIE OOIT LEEFDE, 
DAN ZOU JEZUS NOG STEEDS VOOR 

JOU GESTORVEN ZIJN.

GOEDE EN KRACHTIGE GOD, DIE VOOR IEDER VAN ONS 

ZO
RGT ALSOF HIJ D

E ENIGE WAS.11
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NEDERIGHEID

H O O F D ST U K

5

Trouw zijn en genieten  
van Gods trouw
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Hoewel ik al sinds mijn jeugd op deze weg van geloof 
en liefde wandel, moet ik mezelf dagelijks herinneren 
aan de basics. Vooral als het aankomt op licht, vrij en 
vertrouwend leven op Gods liefde. We worden niet ge-
oordeeld en uitgesloten. We ontvangen slechts liefde, 
liefde, liefde. Zijn genade stilt onze angst, onze trots, 
onze pijn, ons gejammer.
In zijn brief aan de kerk in Rome herinnert Paulus hen 
eraan dat niets ‘in de hele schepping ons kan scheiden 
van Gods liefde, die ons gegeven is in Christus Jezus, 
onze Heer’ (Romeinen 8:39). We zijn geliefd, hoe we 
ons ook voelen, en niets kan ons scheiden van deze 
overweldigende, niet te stoppen kracht.

BACK TO 
BASICS

we zijn geliefd, 
niet veroordeeld.
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Als ik mezelf herinner aan de waarheid dat God van 
me houdt en me onvoorwaardelijk aanvaardt, 
verandert dat mijn hart en mijn houding. Het 
laat me zien hoe ik wil leven. Trouw is zo mooi 
als je weet dat er een liefdevolle Vader is Die je 
toejuicht, Die je dichter bij Zich roept.
Zelfs als de storm losbarst blijven we trouw, 
omdat er altijd een doel is, en we vertrouwen 
erop dat het 

Onder alle levensomstandigheden en in alles 
wat om ons heen gebeurt, kunnen we vertrou-

wen op de trouw van God. Hij houdt ons 
vast.

Eén ding weten wij: voor wie Hem liefhebben 

laat God alles meewerken voor hun bestwil, 

want Hij heeft een plan met hen.

ROMEINEN 8:28
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Toen er een nieuwe weg werd aangelegd, die ervoor 
zorgde dat het restaurant van kolonel Sanders minder 
bezoekers kreeg, stortte zijn zaak in. De toekomst zag 
er somber uit. Het enige positieve was dat hij een gi-
gantisch goed kiprecept had. Misschien kon hij het aan 
andere restaurants verkopen en een stukje van iede-
re verkochte maaltijd verdienen. Hoe moeilijk kon het 
zijn?

Het antwoord: heel moeilijk.

Zijn eerste dag met afspraken leverde niets dan afwij-
zingen op. En de tweede ook. En de derde. Kolonel 
Sanders klopte op 1009 deuren voordat iemand einde-

lijk met hem in zee ging en de legende van het impe-
rium Kentucky Fried Chicken geboren werd.12 

Volharding
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Er zijn momenten van tegenslag en verleiding om op 
te geven. Maar als het heel zwaar is, kijk dan omhoog 
en geef niet op:

Elk stuk grond dat u betreedt, zal deel gaan uitma-
ken van het land Israël. (…) Niemand zal u kunnen 

tegenhouden zolang u leeft. 
Jozua 1:3,5

Wat een belofte! In de strijd van het leven geeft het rust 
en zekerheid om te weten dat we kracht ontvangen 
als we steunen op God. Christus zelf en zijn legioenen 
engelen moedigen ons aan als we het zwaar hebben. 
Ze staan altijd naast ons, geven troost en kracht als we 
erom vragen, onderweg naar ons einddoel.

De reis is niet altijd makkelijk. Om te gelo-
ven en te leven moet je dagelijks stappen 
zetten in moed en toewijding. Maar trouw 
wordt altijd beloond, en in Christus zijn 
we nooit alleen.

Wij moeten de wedstrijd voltooien die voor 
ons ligt, zonder op te geven. Daarbij moeten 
wij blijven kijken naar Jezus, die ons de weg 
wijst. Hij is het doel van ons geloof. 
HEBREEËN 12:1-2

TROUW BLIJVEN IS NIET 
ALTIJD MAKKELIJK.
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Mozes heeft zijn leven te danken aan vijf dappere vrou-
wen. Allereerst waren daar Sifra en Pua, de Joodse 
vroedvrouwen die hem hielpen bij zijn geboorte en 
farao tartten door het leven van honderden babyjon-
getjes te redden. Daarna was er Mozes’ zus, Mirjam, 
die slim en dapper was toen ze Mozes’ eigen moeder 
haalde om hem te voeden. Vervolgens was er Mozes’ 
moeder, die aan haar drie kinderen, Mozes, Aäron en 
Mirjam, een groot geloof doorgaf. Ten slotte, en dat 
is misschien de meest verrassende van allemaal, was 
er farao’s dochter die medelijden had met Mozes. Zij 
was uiteindelijk degene die hem redde en opvoedde 
als haar eigen kind.
Mozes had geen idee wat er gaande was achter de 
schermen om hem te redden. Maar het gebeurde wel. 
God was voortdurend aan het werk.

Het geheime 
team
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In ons leven is het niet veel 
anders. We hebben wellicht geen 
idee wat er gaande is achter de scher-
men, hoe onze woorden, daden of bezigheden 
passen in Gods plan, of welk doel Hij heeft met dat 
ene wat nu zo pijnlijk is, maar wellicht een rol speelt in 
een gelukkigere toekomst. Maar we hebben een belof-
te waar we op mogen vertrouwen:

Hij ziet het grotere plaatje. Het is onze taak om op 
Hem te vertrouwen en stil te luisteren naar zijn stem, 
of die nu spreekt in ons hart, door zijn beloften of door 
anderen. We kunnen er altijd op vertrouwen dat Chris-
tus zijn goede plannen uitvoert in ons leven. 
Blijf Hem trouw en vertrouw erop dat zijn goedheid in 
je leven zichtbaar zal worden. Vertrouw erop dat Hij 
achter de schermen aan het werk is.

De HERE is uw beschermer.

PSALM 121:5
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We hebben allemaal trouw nodig. Zonder trouw gaan 
onze families, ons werk, onze gemeenschap, de poli-
tiek en zelfs het land kapot.
Trouw is gefundeerd op zo’n mooi en eenvoudig con-
cept: trouw zegt dat ik bij je zal blijven wat er ook ge-
beurt, of het nu goed is of slecht. Maar ik zeg het wel 
als je fout zit en help je om het goed te maken. Ik houd 

van zulke vriendschappen. Ik vind het fijn 
als mensen op mij letten en als zij mij 

de kans geven op hen te letten. 
En ik vind het mooi dat Jezus al-
tijd op mij let. Als ik val, struikel 

en faal helpen zijn nabijheid en ver-
gevende armen me weer overeind en 
moedigen me aan om verder te gaan.

TROUW 
BLIJFT
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Volharding krijgt nieuwe betekenis als we een inner-
lijke kracht bezitten die niet van onszelf is. Christus is 
altijd bij ons. Elke dag van mijn geloofsleven vertrouw 
ik op die waarheid.

Als we op God vertrouwen en naar Hem opzien voor 
de hulp die we nodig hebben in het leven, dan komt 
het goed. Het leven begint te werken zoals het be-
doeld is. We hebben toegang tot kracht die we nooit 
eerder hebben gekend. Uiteindelijk beginnen we vrij 
en licht en doelgericht te leven. Dat begint en eindigt 
allemaal bij trouw: 

TROUW VAN ONS, 
TROUW VAN HEM.

In goede en kwade dagen, door dik en dun, zijn we 
samen. Dit is het fundament voor alle goede relaties.

Ik kijk omhoog naar de bergen. Waar vandaan kan 
ik hulp verwachten? De HERE helpt mij. Hij heeft 
immers de hemel en de aarde gemaakt? 
PSALM 121:1-2
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Als ik er een potje van maak (en dat gebeurt vaak), 
voel ik me als vanzelf ver van God. Niet dat God Zich 
terugtrekt, maar mijn chaos verduistert zijn aanwezig-
heid voor mij – alsof goedheid en slechtheid niet goed 
samengaan. Daarom waarschuwt God ons om weg te 
blijven bij dingen die ons pijn doen. Hij geeft ons richt-
lijnen die we kunnen volgen:

HOUD VAN ELKAAR. VERGEEF ELKAAR.  
GA DIE EXTRA MIJL VOOR ELKAAR.

We krijgen deze richtlijnen om de eenvoudige reden 
dat ze ons beschermen. Hij wil graag dat we dicht bij 
Hem blijven.

WEES AARDIG.

LIEFDE, RECHTVAARDIGHEID & GENADE.
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Ik wil dagelijks gehoorzaam de weg van de liefde gaan, 
omdat ik weet dat God zijn zegeningen uitstort op die-
genen die Hem trouw zijn in hun leven. We falen vaak, 
maar God vindt het fijn als we ons best doen. Daarom 
houd ik van dit vers:

Het lijkt wel een beetje op de belofte die alle scouts 
doen: doe je best (djb). Misschien had de oprichter van 
de scouting, Lord Baden-Powell, zijn slimme, krachtige 
motto hier wel vandaan. 
Het raakt me vaak hoe veel grote organisaties ten 
diepste het pad van God en de weg van de liefde 
weerspiegelen. Ik vind dat mooi om te zien. 
Laten we dat levenspad kiezen en trouw zijn 
aan Christus’ woorden van liefde.

Met de hulp van God kunnen 

wij dapper strijden.

PSALM 60:14
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Ik heb door de jaren heen veel mensen ontmoet die 
zeggen dat ze alles zouden doen om een race te win-
nen of een hoge berg te beklimmen. Maar de wil om 
te winnen alleen is niet genoeg. Die gevoelens bete-
kenen ten diepste niets, als we niet ook de wil hebben 
om te trainen en de vastberadenheid om het zware 
werk te doen.
Ik houd van het verhaal van Daley Thompson, de Brit-
se tienkamper die twee Olympische Spelen won. Zijn 
favoriete dag om te trainen was Eerste Kerstdag. Hij 
wist dat dat de enige dag was waarop zijn tegenstan-
ders niet zouden trainen. Dat getuigt van toewijding 

en verklaart ten dele waarom hij won – hij zag het 
als een kans om 1/365e sneller te kunnen zijn 

dan zijn rivalen!13 

 ZWARE PAD 
DAT NAAR HET

 leven LEIDT.

HET
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Daley koos het zware pad dat leidde naar succes, 
en dat maakte het verschil.

Trouw zijn aan God gaat over moeilijke keuzes maken, 
die je uiteindelijk dichter bij de bron brengen van licht, 
liefde en goedheid. Ervoor kiezen om trouw te zijn in 
plaats van te bedriegen; ervoor kiezen om lief te heb-
ben in plaats van jaloers te zijn; ervoor kiezen om te 
vertrouwen in plaats van bang te zijn; ervoor kiezen om 
aardig te zijn in plaats van egoïstisch. Het is niet altijd 
makkelijk, maar wel de moeite waard. De aanwezig-
heid van Christus naast ons zal ons altijd helpen.

Wij zijn ook nog blij als wij het moeilijk hebben, want 
wij weten dat wij daardoor leren vol te houden. Als wij 
volhouden, doorstaan wij de proef. En als wij de proef 
doorstaan, wordt onze hoop sterker. ROMEINEN 5:3-4
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Alles wat groot is, begon ooit klein, en wie kan, vanuit 
Gods perspectief buiten tijd en ruimte, zeggen of iets 
klein of onbeduidend is? Jezus zei dat een geloof dat 
zo klein is als een mosterdzaadje genoeg is om een 
berg te verzetten (Mattheüs 17:20). 
Een mosterdzaadje moet geplant worden in de grond 
om te kunnen groeien. Zodra het is geplant, is de groei 
zo sterk dat het uiteindelijk zelfs door beton heen kan 
breken. Zo is het ook bij God.

KLEIN BEGIN

ZIJN KRACHT KAN 
ALLES VERANDEREN.

ZA A D J E S
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Als we zwak en breekbaar zijn, als we zien dat andere 
mensen het beter doen dan wij, dan ziet God iets heel 
anders. Hij kijkt niet naar prestaties. Hij let altijd op 
liefde en gebaart ons dichterbij te komen, dichter bij 
Hem en bij huis – zo worden we sterker.

Wat je doet uit liefde voor God, zal gezien worden en 
beloond. Je ziet de vrucht ervan misschien niet van-
daag, morgen of zelfs in dit leven, maar als je dicht 
bij Jezus blijft, naar Hem luistert en van Hem houdt, 
bereik je Gods doel voor jouw leven.

Hij heeft ze je gegeven. Het zijn geschenken. Ga er-
voor, laat je niet ontmoedigen door een klein begin en 
veel fouten. Dat zijn maar al te vaak tekenen dat je het 
goede doet en dat zijn hand jou leidt.

Kijk niet neer op dit kleine begin, 

want de HERE is blij te zien dat het 

werk begint.

ZACHARIA 4:10

GEEF JE DROMEN DUS NOOIT OP.
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Een paar dingen in dit leven weet ik zeker, en een van 
de belangrijkste is dat ik er vaak een potje van maak. 
Tel daarbij op dat ik vaak het gevoel heb dat ik maar 
klein ben. Ik begrijp waarom mensen zich vaak een bé-
tje onbeduidend voelen. Kijk ’s avonds maar eens naar 
de sterrenhemel.
De Bijbel zegt dat mensen – zelfs de belangrijkste we-
reldleiders – vergeleken bij God slechts sprinkhanen 
zijn (Jesaja 40:22). Hij is de Schepper van heel het heel-
al, inclusief de miljarden sterren (vers 26). Vergeleken 
met Hem zijn de volken slechts ‘een druppel aan een 
emmer’ (vers 15). 
Toch is dit de heerlijke werkelijkheid: Hij maakte alles 
voor ons. Het heelal en al die sterren zijn er voor zijn 
kinderen, en 

Alles voor jou

HIJ HOUDT MEER VAN ONS  
DAN VAN AL DIE DINGEN.
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De Almachtige staat naast ons: Hij is altijd dichtbij en is 
er altijd om ons kracht te geven als we dat nodig heb-
ben. Hij staat klaar om ons te vergeven en te redden. 
Of, zoals de Bijbel het zegt:

ALLES IS EEN GESCHENK.
Dat is de allesomvattende, radicale, levensveranderen-
de, positieve boodschap van de Bijbel. God houdt van 
ons kleine mensen. Put er dus troost uit dat Christus, 
ondanks onze gevoelens en ons falen, kwam voor jou 
en mij. Hij staat altijd naast ons, en Hij zal ons nooit 
loslaten.

Als je naar de sterren in de lucht kijkt, glimlach dan en 
verwonder je. Ze zijn er voor jou.

De HERE is eindeloos geduldig en rijk aan goedheid en trouw. Hij vergeeft de zonde en de overtreding. 
NUMERI 14:18

BWjouwreis.indd   127BWjouwreis.indd   127 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



128

Een van de basisprincipes van de scouting is trouw. Ik 
vind dat mooi. Het is een voorrecht om dat bij jonge 
mensen wereldwijd aan te moedigen en te vieren.

We hebben er in ons leven meer van nodig. De Bijbel 
laat ons zien wat er gebeurt als we trouw onderwaar-
deren. Er is een patroon dat zich keer op keer herhaalt. 
Het begon toen God zijn volk zegende.

TROUW 
BESCHERMT

TROUW SMELT HARTEN 
EN VERSTERKT RELATIES.
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Dat patroon zien we vandaag de dag nog steeds. Als 
we niet trouw zijn aan de mensen om ons heen, doen 
we onszelf en anderen pijn. God perkt ons niet in door 
ons te vragen trouw te zijn aan Hem. Hij beschermt 
ons juist door ons aan te moedigen om trouw te zijn. 
God weet dat trouw leidt tot welzijn. Hoe meer we 
ervan laten zien, hoe meer we het waarderen en be-
schermen, hoe sterker en mooier die trouw wordt in 
ons leven.
Wij zijn vaak ontrouw, maar God niet. Hij is altijd trouw. 
Ik heb God vaak gedankt dat zijn trouw aan mij zo veel 
groter is dan mijn trouw aan Hem. Iedere keer als 

HIJ MIJ HERSTELT, 
word ik een klein beetje slimmer en vastbe-
slotener om Hem trouw te zijn.
De ervaring heeft me deze 
eenvoudige waarheid ge-
leerd: een rijk leven is een 
trouw leven.

Maar desondanks werden zij ongehoor

zaam. Zij kwamen tegen U in opstand en 

verwierpen uw wetten.

NEHEMIA 9:26

BWjouwreis.indd   129BWjouwreis.indd   129 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



130

Machtelozen en vermoeiden maakt Hij sterk,  
de zwakken geeft Hij kracht. (…)
Maar zij die hun hoop op de HERE hebben gevestigd, 
zullen hun krachten weer terugkrijgen. 
Zij stijgen op met vleugels als van arenden,  
zij zullen voortsnellen, maar niet moe worden,  
zij zullen wandelen zonder uitgeput te raken.
Jesaja 40:29-31

Hoe vaak heb ik mezelf niet herinnerd aan deze woor-
den als ik ergens in de wildernis in de problemen zat 

of als ik mezelf een berg op sleepte of op die mo-
menten waarop het leven gewoon zwaar was. Het 

leven kan ons allemaal op de knieën dwingen.

Onze kracht 
VERNIEUWEN
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Maar ik zal deze grote waarheid nooit vergeten: een 
mens is nooit langer dan wanneer hij knielt voor God. 
En wie knielt voor God kan alles aan. Wacht dus rustig 
en geduldig op God. Laat je door Hem vernieuwen, 
versterken en bekrachtigen, zodat je alles kunt doen 
wat je moet doen.

Het verandert een hopeloos einde in een eindeloze 
hoop.

Mijn grootste vreugde is dicht 
bij U te zijn.
PSALM 16:11

alles

Geloof
verandert
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en een vriend daagt je uit om iets cools te doen wat 

gevaarlijk is, dan is het moeilijk om nee te zeggen, zelfs 

als je met je verstand wel weet dat het dom is en je in 

je lijf wel voelt dat het een slecht idee is.

Zo probeerde ik ooit de modderige haven vlak bij mijn 

huis te voet over te steken bij laagtij. Ik had niemand 

eerder dat zien doen, en toen ik tien stappen had ge-

zet wist ik waarom. De dikke modder en het slijk kleef-

den als cement aan mijn benen. Hoe verder mijn vriend 

en ik gingen, hoe erger het werd.

We bleven natuurlijk doorlopen. Maar tegen de tijd dat 

we op een derde van de oversteek waren, zaten we 

vast. Echt vast. We zaten tot onze borst vast in zwarte, 

stinkende klei, slijm en modder, en we waren uitgeput.

Iemand op de oever zag ons en belde de reddingsbri-

gade. Nu wist ik dat we in de problemen zaten – of we 

er nu uit zouden komen of niet. We trokken onszelf 

los en zwommen terug, en zodra we bij de oever wa-

ren, een paar momenten voordat de reddingsbrigade 

kwam, renden we naar huis. We zagen er allebei uit als 

diepzeemonsters. 

ALS JE 11 JAAR BENT 
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Natuurlijk kwam mijn moeder erachter wat er gebeurd 

was. Ze stuurde me terug naar de stuurman van de 

reddingsboot om mijn excuus aan te bieden en om bij 

wijze van boetedoening klussen te doen voor de be-

manning.

Het was een goede les die me in veel overlevingssitu-

aties van nut is geweest: onze besluiten hebben gevol-

gen. Ga dus niet op avontuur zonder een goed plan. 

Laat je niet door anderen overhalen als je instinct je 

zegt dat iets een slecht idee is. Dat heet levenswijs-

heid. Wie slim is leert ervan of, nog beter, leert het van 

anderen.

De Bijbel is vol wijsheid, zelfs voor koppige heethoof-

den. Hij laat ons zien hoe we onze verlangens moeten 

focussen en richten en hoe we de beste risico’s nemen. 

En bovenal wijst de Bijbel ons altijd de weg naar huis, 

naar Christus en naar liefde.

De grootste wijsheid die we kunnen ontvangen, begint 

met ontzag voor de Heer: respect voor de Almachti-

ge en zijn waarheden. Als we God echt vrezen (in de 

bijbelse zin van heilig ontzag), hebben we niets en nie-

mand anders te vrezen.

O, en probeer niet om een haven over te steken bij 

laagtij als je weet dat dat dom is!
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ECHTE VRIJHEID

H O O F D ST U K

6

Op Gods weg en met zijn  
wijsheid vind je vrijheid
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Hoe langer ik leef, hoe meer ik inzie dat wijsheid heel 
belangrijk is. Daarom vind ik deze verzen uit Spreuken 
zo mooi:

Ze herinneren me eraan dat wijsheid niets met slim 
worden te maken heeft. Het doel ervan is om ons een 
vollere, diepere en rijkere levenservaring te geven. De 
wijsheid die God geeft is krachtig. Ze is met niets ver-
gelijkbaar:

TEGENDRAADSE 
WIJSHEID

Sluit mijn woorden in je hart, want als je je aan 

mijn geboden vasthoudt, zul je leven. Word wijs 

en ontwikkel een goed beoordelingsvermogen 

en gezond verstand, zorg dat je dit nooit vergeet!

SPREUKEN 4:4,5
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Wijsheid heeft niets te maken met verstand of examen-
uitslagen of medailles. Het gaat erom dat je weet dat 
je vergeving nodig hebt, dat je de nederigheid bezit 
om Gods hulp te vragen en de moed om trouw te wan-
delen met God, waarbij de liefde van Christus je kom-
pas is.

De wijsheid is het hoogste bezit, 
word dus wijs en ga verstandig 
om met je bezit. 
SPREUKEN 4:7

Houd de wijsheid hoog, dan zal zij jou verhogen. 

Zij zal je eer brengen, wanneer je haar toepast en 

je hoofd tooien met een prachtige kroon. 

SPREUKEN 4:8,9
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Door kennis weet je dat een tomaat een groente is. 
Wijsheid heb je als je die tomaat niet op de fruitschaal 
legt! Kennis is belangrijk, en zal je helpen in het leven, 
maar kennis alleen heeft niet de kracht om je te red-
den. Je hebt ook wijsheid nodig: leiding en inzicht die 
afkomstig zijn van de Ene Die het hele plaatje ziet.

Waar vind je 
WIJSHEID?
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God belooft dat Hij ons altijd wijsheid zal geven als we 
daarnaar zoeken. Hij openbaart die aan ons door de 
Bijbel, door ervaring, door zijn Geest en door anderen.

WE VINDEN WIJSHEID DOOR GOED OP 
TE LETTEN EN TE LUISTEREN,

en we vinden die in ons hart, door dat door God gege-
ven instinct dat ons helpt te weten wat slim, goed en 
waar is. We vinden wijsheid ook door gebed:

Zoek op al die plekken wijsheid. Die zal je helpen om 
te wortelen in Christus, gedreven door 
liefde en verzekerd van zijn genade.

Als u wilt weten wat God van u verwacht, vraag 

het Hem en Hij zal het u graag vertellen. Want Hij 

staat altijd klaar om ieder die Hem daarom vraagt, 

voldoende wijsheid te geven, Hij zal het u niet 

kwalijk nemen. 

JAKOBUS 1:5
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Als we zonder liefde leven, verdwijnt er zo veel goeds 
uit ons leven. Ik weet uit ervaring dat boosheid, wrok 
en onvriendelijkheid alle energie uit mijn leven weg-

vreten. Negativiteit is een zware last om te 
dragen. 

Als we echter altijd ons best doen om 
liefdevol te handelen en Gods waar-
heden voor ons leven te zoeken, 

zullen we groeien als mens en vrij 
zijn – we genieten dan alle 
voordelen van het op één 
lijn leven met de belang-
rijkste bron van liefde 

en goedheid in het 
heelal.

DE GOEDE WEG NAAR 
HET LEVEN
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ZO LEVEN VEREIST MOED  
EN TOEWIJDING.

Maar dat geldt voor alle dingen die de moeite waard 
zijn in het leven. Daarom is het echt belangrijk dat we 
ons hart en hoofd dagelijks vullen met goede brand-
stof.
Laten we er samen dus voor gaan om op het pad te 
blijven dat naar het leven leidt.

Houd deze geboden daarom goed in gedachten. 
(…) Leer ze aan uw kinderen. Spreek over die ge
boden wanneer u thuis zit en wanneer u buiten 
loopt, wanneer u naar bed gaat en weer opstaat! 
DEUTERONOMIUM 11:18-19
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‘Ik ben er zeker van dat de zin van het le-
ven alleen echt kan worden verstaan in 
de context van onze relatie met God’, 
zei de hoofdbankier van de Bank van 
Engeland, Graham Kentfield.14 Voor de 
man wiens handtekening op veel Britse 
bankbiljetten staat, is geld niet het ant-
woord.
Zijn financiële wijsheid en gezag geven 

deze woorden zo veel diepte. De 
hoofdbankier wist dat rijkdom alleen 

niet de macht heeft ons te verzadigen, 
laat staan dat het vrijheid in ons leven 

brengt. Hoeveel geld je ook vergaart, het 
garandeert niet dat je een succesvol leven 

zult hebben.

leven
DE ZIN € 

VAN HET 

BWjouwreis.indd   142BWjouwreis.indd   142 27-07-2023   15:4527-07-2023   15:45



143

Zoals Jezus zei: ‘Wat hebt u eraan de hele wereld te 
winnen en uw leven te verspelen?’ (Mattheüs 16:26). 
De weg naar ware rijkdom is je toevertrouwen aan 
God. Soms levert dat geld op, soms niet. Maar je weet 
wel zeker dat het volgen van Christus altijd geestelijke 
rijkdom oplevert. Zijn plannen voor ons zijn ‘goed, aan-
genaam en volmaakt’ (Romeinen 12:2). 

ALS WE LIEFDE EN GELOOF OP DE EERSTE 
PLAATS ZETTEN, BOUWEN WE DE  

FUNDAMENTEN VOOR ECHT GELUK.

Dat is echte rijkdom.

leven
Die hoop is geen valse hoop, omdat Hij ons hart gevuld heeft met zijn 
liefde door de Heilige Geest die Hij ons heeft gegeven. ROMEINEN 5:5
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Toen ik nog klein was, gingen mijn vader en ik soms 
paardrijden op het strand vlak bij ons huis. Die ritjes 
behoren tot mijn beste herinneringen, hoewel ik vaak 
van het paard viel in het harde, natte zand.
Ik herinner me dat ik op een dag opnieuw viel en de 
tranen mijn ogen vulden. Ik baalde en schaamde me, 
omdat ik er weer af gevallen was. Maar net op dat mo-

ment begon mijn vader met een grote glimlach op 
zijn gezicht in zijn handen te klappen.

Applaudisseren omdat ik viel? Waarom?

VRIJHEID 
OM TE 
FALEN
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Mijn vader wilde me laten zien dat ik pas een goede 
ruiter zou worden als ik er vaak af gevallen was – alleen 
door vaak te falen word je ergens goed in.
In Christus bezitten we iets heel bijzonders. We wor-
den bevrijd van de angst om te falen. Het heeft geen 
zin om te doen alsof we volmaakt zijn; onze identiteit 
ligt in onze relatie met God – hersteld, bekrachtigd en 
bevrijd.

DAAROM ZIJN WE VRIJ OM 
TE FALEN EN DAARDOOR TE 

GROEIEN.

Het is de grote ironie: zodra we de angst om te falen 
kwijt zijn, worden we sterker en beter in alles wat we 
doen. Vergeet dit nooit:

Wie op God vertrouwt, 
is onaantastbaar.
SPREUKEN 29:25
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Er is een mooie kunstvorm in Japan die Kintsugi wordt 
genoemd. In plaats van gebroken aardewerk weg te 
gooien, worden de stukken zorgvuldig aaneengelijmd 
met een lak die goud bevat. De scheuren worden niet 
overschilderd – ze worden getoond, gevierd.
Onze vele breuken en scheuren maken ons mens. We 
maken er een potje van, we zijn beschadigd, we vallen 
en gaan kapot. Scheuren maken gewoon deel uit van 
dat verhaal, deel uit van het leven. Het heeft geen zin 
om ze te verbergen.
Toch doen velen van ons dat juist wel.

GEBROKEN 
VATEN
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Als we doen alsof we volmaakt zijn, dan leven we een 
leugen. We ontkennen dat Christus kwam om ons te 
redden en te bevrijden, om ons vrij te maken. Inder-
daad, het licht heeft kieren nodig om doorheen te 
schijnen. Ons falen herinnert ons eraan hoezeer we 
Christus nodig hebben.

DE KIEREN WORDEN JUIST  
MOOI DOOR HET LICHT.

Daarom verwijderde God ‘de doorn in het vlees’ bij 
Paulus (2 Korinthiërs 12:7) nooit volledig. Die doorn 
hield Paulus nederig en zorgde ervoor dat hij dagelijks 
steunde op Gods genade.

Ware kracht vindt zijn oorsprong in nederigheid en de 
wetenschap dat we Christus binnen in ons nodig heb-
ben. Dit was de bron van al Paulus’ kracht en doeltref-
fendheid.

Daarom kan ik zelfs blij zijn over zwakheden, 

beledigingen, noodsituaties, vervolgingen en 

moeilijkheden, die ik ter wille van Christus 

moet verdragen. Want als ik zwak ben, ben ik 

pas sterk. 2 KORINTHIËRS 12:10
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Wie is die ‘ware ik’ of de ‘ware jij’?
Zo veel van wat we online of op tv zien is slechts een 
opgepoetste versie van mensen – niet wie ze echt zijn. 
We stoppen mensen vaak in een hokje, en zij geven 
ons ook een etiket – jij bent die nerd, die kwebbel, 
die laatkomer of die sproetenkop, die muzikant … en 
soms is het lastig om je van al die etiketten te ontdoen.
Maar Jezus kijkt altijd verder dan de etiketten. Hij kijkt 
recht in ons hart.

U bent door God uitgekozen (…) mensen 
die voor God zijn afgezonderd; (…) geroe-
pen vanuit de duisternis naar zijn heerlijk 
licht (…)
1 Petrus 2:9

echteJe

H A L LO , 

MIJN NAAM IS...

SLIMMERIK
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Een van mijn favoriete bijbelgedeel-
ten is een vrij onbekend zinnetje dat 
de discipel Johannes gebruikte om 
zichzelf keer op keer te omschrijven. 
In plaats van zijn naam te noemen, 
verwees Johannes naar zichzelf als de 
discipel die Jezus liefhad.
Wat een vondst! Als we onszelf zien als kinderen van 
God, diep geliefd en echt vrij, dan verandert dat al-
les. We zijn niet langer ons etiket; we zijn van Hem, en 
meer hoeven we niet te weten. Dat is het belangrijkste 
deel van onze identiteit.
Het antwoord op ons zelfbeeld vloeit voort uit deze 
eenvoudige woorden:

Wat een schitterende en krachtige levenswijze.

Door onze eenheid met Christus zijn wij het eigendom van God geworden. Dat is altijd de bedoeling geweest van Hem die alles doet zoals Hij Zelf wil en goed vindt.
EFEZIËRS 1:11
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Isaac Newton was een groot man. Hij was een wiskun-
dige, natuurkundige, astronoom, theoloog en schrij-

ver, en zelfs vandaag de dag wordt hij 
nog gezien als een van de invloedrijk-
ste wetenschappers aller tijden.
Maar Newton was wijs genoeg om de 
waarheid te kennen met betrekking tot 

zijn prestaties. In een brief aan zijn grote ri-
vaal Robert Hooke schreef hij dat zijn werk 
over de theorie van de zwaartekracht alleen 
mogelijk was dankzij de geleerdheid van 
diegenen die hem waren voorgegaan. ‘Als 

ik verder kon kijken, dan kwam dat doordat ik 
stond op de schouders van reuzen.’15 

DE SCHOUDERS 
VAN REUZEN
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Als ik die woorden lees, bewonder ik hem nog meer. 
En ik vind het mooi om te zien hoe ze me herinneren 
aan wat Jezus zei:

Nederig zijn betekent niet dat we onze gaven ver-
bergen uit angst om op te vallen. Nederigheid is 
eenvoudigweg een onderdeel van een wijs leven.
Uiteindelijk staan we op de schouders van de groot-
ste reus van allemaal: de almachtige God, Die ons, 
zijn kinderen, altijd wil zegenen. Wat een geschenk!

Ik zal u telkens weer zegenen en Ik zal u veel  
nakomelingen geven.
Hebreeën 6:14

Wie zichzelf verheft, zal vernederd worden, 

maar wie zichzelf vernedert, zal verheven 

worden.

MATTHEÜS 23:12
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Wist je dat elke keer als we onze liefde aan God tonen 
en Hem danken – al is het maar een stille stem diep 
vanuit ons binnenste – heel het heelal trilt van vreug-
de? Er zijn veel verwijzingen in de Bijbel hoe de sterren 
en het heelal God prijzen:

Jezus vertelde ons dat als we ooit zouden stoppen met 
God prijzen, de rotsen zelf het uit zouden roepen!

Het heelal houdt 
zijn adem in

De hemelen vertellen over Gods grote 
eer en het hemelgewelf spreekt over zijn 
scheppend werk.
PSALM 19:2
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Gezegend is de Koning, Hij die komt in de naam 
van de Here! (…) Maar enkele Farizeeën die tussen 

de mensen liepen, zeiden tegen Jezus: ‘Meester, 
zeg toch tegen uw volgelingen dat zij hun mond 
houden.’ ‘Als zij hun mond houden,’ antwoordde 

Jezus, ‘zullen de stenen gaan roepen!’ 
Lucas 19:38-40

Er zijn momenten geweest in mijn leven waarop ik dit 
zelf heb ervaren. Ik zat naar de sterren te kijken tijdens 
een stille nacht, of was hoog op een berg of peddelde 
stilletjes stroomafwaarts op een verafgelegen rivier in 
het oerwoud. Het is alsof je het ritme van het heelal 
kunt voelen hoe het zich verheugt in zijn Schepper.
Als onze harten zingen van verwondering, sluiten we 
ons aan bij miljarden gelovige mannen en vrouwen 
– die nu leven, maar ook die al in de hemel zijn. We 
voegen onze liederen toe aan dit gigantische koor, een 
grote familie verenigd in de vreugde dat Christus leeft 
en bij ons is. Het is het mooiste plaatje, het grootste 
avontuur, de spannendste tocht van ons leven. 
C.S. Lewis zei hier het volgende over: ‘Mensen die het 
begrip heiligheid maar saai vinden, hebben er weinig 
van begrepen. Als je ziet wat het echt is … is het on-
weerstaanbaar.’16 

Een leven in geloof is een leven in full colour.
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Laten we aan het einde van dit boek gekomen, terug-
gaan naar de meest levenwekkende, levenskrachtige, 
levensveranderende boodschap van allemaal. Toen 
Jezus geconfronteerd werd met zijn afschuwelijkste 
beproeving – vlak voor zijn dood – schreeuwde Hij 
deze woorden:

Jezus koos ervoor om door te gaan en Zich niet af te 
wenden. Hij koos ervoor om zijn Vader in de hemel te 
vertrouwen en niet toe te geven aan angst en twijfel. 
Toen Hij geconfronteerd werd met een dood die Hij 
niet verdiende, besloot Hij om nooit op te geven.

GEEF 
NOOIT OP

Ik ben erg bang en weet niet wat Ik moet zeg

gen. Moet ik zeggen: “Vader, bevrijd Mij van wat 

Mij te wachten staat”? Nee, want juist daarvoor 

ben Ik gekomen. Vader laat uw grootheid zien, 

laat zien wie U bent. JOHANNES 12:27
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Geef nooit op. Dat zijn de woorden die de wereld ver-
anderden toen Jezus stierf, en ze blijven de wereld 
veranderen, ook vandaag nog. Als gelovige mensen 
besluiten om door te gaan, om de liefde van Christus 
te blijven delen, 

WORDT DE WERELD OM 
ONS HEEN VERANDERD, 

WORDEN RELATIES 
VERANDERD,

WORDEN HARTEN 
VERANDERD.

Laten we dus elke dag beginnen als de vorige: ge-
knield, met je ogen gericht op Hem. Laten we het goe-
de nieuws indrinken.

JEZUS’ LIEFDE OVERWINT.
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Ik zag de top van de Mount Everest, maar 
wel alleen. In plaats van de berg te beklim-
men, vlogen mijn vriend Gilo en ik ieder in 
een gemotoriseerde paraglider, wat ten 
diepste gewoon een parachute is met een 
propellermotor achterop je rug. We waren 

hoger dan iemand ooit had gevlogen met een ge-
motoriseerde paraglider. Het was min 65 graden, het 
zuurstofniveau was gevaarlijk laag en we bevonden 
ons zo’n 1500 meter onder de top.
Toen, opeens, ging er iets mis met de motor van Gilo. 
Het ding stopte ermee. Hij had geen keuze en moest 
wel afdalen. Opeens voelde ik me kwetsbaar en alleen 
zonder mijn vliegmaatje. Maar ik wist dat dit onze kans 
was. Het weer en de windcondities waren beter dan 
we ooit zouden kunnen krijgen. Voor ons beiden ging 
ik door.
Het maakte zowel nederig als beangstigend om te kij-
ken naar de gigantische pieken van de Himalaya onder 
me; ze zagen er allemaal zo klein uit. 
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De angst binnen in me greep me naar de keel, maar ik 
wist dat ik het kon. Ik moest gewoon doorgaan, om-
hoogkijken en erop vertrouwen dat ik het kon halen.
De expeditie was het risico meer dan waard. We haal-
den een record, een droom ging in vervulling, en we 
kwamen levend terug en als vrienden. Het avontuur 
was succesvol.
Als we de meest complete versie van het leven willen 
leven, moeten we een ninja worden als het gaat om 
omgaan met risico’s.
We moeten de verwondingen die we ongetwijfeld zul-
len oplopen niet proberen te vermijden. Ik zit onder de 
schrammen en littekens, en ze vertellen allemaal een 
verhaal. Ik vind dat mooi. Ik heb geleerd dat het leven 
niet van ons vraagt dat we volmaakt zijn en vrij van 
smetten. Wat een verspilling zou dat zijn, beroofd te 
zijn van een verleden en van inspanningen. Het leven 
eist simpelweg van ons dat we onszelf blijven geven en 
dat we steeds weer overeind komen.
Het leven zegt dat we niet bang moeten zijn voor het 
risico, maar het moeten gebruiken. Het herinnert ons 
eraan dat risico de sleutel is tot alle groei en vooruit-
gang in het leven, de liefde, het geloof en het avon-
tuur!
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GA OP AVONTUUR!

H O O F D ST U K

7

Als je fundament goed is,  
neem dan risico’s, zodat je groeit
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Kijk eens naar topatleten zoals Roger Federer en Usain 
Bolt. Ze zijn in staat om op het belangrijkste moment 
die extra paar punten te behalen. Bij de belangrijkste 
wedstrijd, als de druk het hoogst is, als alles op het 
spel staat, zijn kampioenen in staat om te presteren. 
Maar als er geen risico is, kan het zwaar zijn om het 
beste resultaat te behalen.
De reis met God is ongetwijfeld de allergrootste uitda-
ging die wij mensen ooit kunnen aangaan. Alleen krij-
gen we dat nooit voor elkaar, maar met hulp van Gods 
Geest is alles mogelijk.

Klaar voor de 
start … af!
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Het is het ultieme avontuur, en wij mogen allemaal 
meedoen. Gods Geest zal ons helpen om beter te 
presteren en alles te ontwikkelen wat Hij in ons gelegd 
heeft. We hoeven Hem slechts om hulp te vragen. In 
dit avontuur is onze zwakheid geen struikelblok. Het 
is juist de sleutel tot vertrouwen op zijn kracht alleen, 
niet de onze.

Op je plaats … klaar voor de start … af!

De Geest van de Here rust op mij, omdat Hij mij 

heeft gezalfd tot brenger van goed nieuws aan arme 

mensen. Hij heeft mij gestuurd om uit te roepen dat 

gevangenen zullen worden vrijgelaten, dat blinden 

zullen zien, dat onderdrukten worden bevrijd en dat 

de tijd van Gods genade is aangebroken.

LUCAS 4:18-19
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Om te overleven in de bergen moet je goed kunnen 
omgaan met risico’s en kunnen vertrouwen op de 
juiste mensen. Als jonge bergbeklimmer in opleiding 
ontmoette ik goede gidsen, maar ook minder goede. 
Door deze ervaringen heb ik veel geleerd van de ber-
gen en hoe ik daar kon overleven.
Als we op pad gaan met een onervaren gids, zullen 

we al snel onnodig in gevaar terechtkomen en wei-
nig vooruitgang boeken. Het gaat dan om risico 

omwille van risico, in plaats van doelgerichtheid. 
Uiteindelijk is de kans groter dat we 

ergens in een greppel eindigen, wel-
licht zelfs gewond raken.

De 
grote
   Gids
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Maar als we een goede gids vinden, als we bereid zijn 
hard te werken en volledig te vertrouwen op de be-
sluiten van die persoon (zelfs als ze beangstigend zijn), 
dan zullen we ver komen. Ja, er zal risico zijn en ge-
vaar, maar we zullen in veilige handen zijn en de goede 
kant op gaan. Uiteindelijk zullen we die bergtop berei-
ken, met elkaar, zonder brokken, en zal die plek ons de 
adem benemen.
Dat is de sleutel tot het leven en het geloof. Kies op 
een wijze manier je gids.

en met Hem zijn alle risico’s de moeite waard. Met wijs-
heid en vertrouwen overwin je gevaren en risico’s.
Het vers hieronder ging met me mee op mijn avontu-
ren. Het stond op een klein stukje papier gekrabbeld 
en was weggestopt boven in mijn rugzak, toen ik op 
mijn 23e boven op de Mount Everest stond.

CHRISTUS IS DE ALLERBESTE GIDS

Wees mijn ware berggids die mij veilig 

leidt … Ik leg mijn leven in uw handen. 

U laat me niet vallen, U laat me nooit in 

de steek. PSALM 31:3-5, EIGEN VERTALING
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Van alle risico’s die we nemen, voelt het liefhebben van 
anderen soms het gevaarlijkst. De verleiding is groot 
om alleen om te gaan met mensen die net als jij zijn. 
Maar liefde kan zo veel groter en moediger zijn dan 
dat. Jezus slaat de spijker op z’n kop:

  SLUIT MENSEN 
NIET UIT, MAAR IN

Als u alleen maar houdt van mensen die ook van u 

houden, krijgt u geen beloning. Dat doen zelfs bedrie

gers. Als u alleen maar vriendelijk bent voor uw vrien

den, doet u niets bijzonders. Dat doet immers iedereen. 

MATTHEÜS 5:46-47

SJALOM
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In plaats daarvan worden we uitgenodigd om een risi-
co te nemen en alle mensen te verwelkomen en lief te 
hebben, ongeacht leeftijd, achtergrond, status, geloof 
of levensvisie. We worden geroepen om mensen niet 
uit te sluiten, maar in te sluiten.

Want Ik had honger en u hebt Mij te eten gegeven. Ik 

had dorst en u hebt Mij te drinken gegeven. Ik was een 

vreemdeling en u hebt Mij in uw huis uitgenodigd. 

Ik had niets om aan te trekken en u hebt Mij kleren 

gegeven. Ik was ziek en u hebt Mij opgezocht. Ik zat in 

de gevangenis en u bent bij Mij geweest.

MATTHEÜS 25:35-36

SALVE
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Weet je wat zo mooi is? Als je het woord ‘crisis’ in het 
Chinees schrijft, bestaat het uit twee karakters. De een 
vertegenwoordigt gevaar en de ander kans.

Als we te maken krijgen met een crisis, is het goed 
dat we ons bewust zijn van dat gevaar. Maar het is 
ook van levensbelang dat we positief blijven den-
ken over de mogelijkheden die dat gevaar ons 
biedt.
De Bijbel voegt een derde element toe aan deze 
som:

CRISIS-
MANAGEMENT
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CRISIS-
MANAGEMENT Dat is een krachtig gebod dat ons de kans geeft om 

zowel crisis als kans met moed en vertrouwen tege-
moet te treden. Maar hoe?

Als we dat doen, is dit het resultaat:

Crisis bestaat uit gevaar en kansen, maar de sleutel 
tot de beheersing van beide is ze voor God neer te 
leggen, je zorgen achter je te laten en vervolgens 
verder te wandelen in de vrede en de aanwe-
zigheid van Christus.
Dat is een goede levensformule.

Maak u nergens zorgen over.

FILIPPENZEN 4:6

Bid voor alles en vraag God wat u 

nodig hebt, dankbaar voor alles wat 

Hij doet.

FILIPPENZEN 4:6

Dan zult u de vrede van God ervaren, een 

vrede die ons menselijk besef te boven gaat 

en die de wacht houdt over uw hart en ge

dachten, omdat u in Christus Jezus bent.

FILIPPENZEN 4:7
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Je loopt het grootste risico in het leven als je geen 
risico’s neemt.
Als je te voorzichtig bent, zul je nooit iets bereiken. 
‘Wie op de wind blijft letten, zal niet zaaien. Wie naar 

de wolken blijft kijken, zal niet oogsten’ 
(Prediker 11:4). We moeten ons best 

doen om ons niet te laten ont-
moedigen door obstakels. Dat 
zijn vaak juist mogelijkheden. 
We moeten ons niet laten ont-
moedigen door wind en wol-
ken.

GROOTSTE 
RISICO
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Avonturiers weten dat heel goed. Ze zijn zich 
bewust van het ‘niet geschoten is altijd 
mis’. Dat geldt ook als het aankomt op 
hoe we de middelen gebruiken die God 
ons gegeven heeft:

Als je niet goed weet hoe je risico’s neemt met en voor 
God, bestudeer dan de Bijbel. Hoe meer je geeft, hoe 
meer je ontvangt. Hoe meer je geeft, hoe meer je wijs-
heid groeit. Je moet blijven geven, omdat zelfs als het 
lijkt dat je niets terugkrijgt, dat toch zal gebeuren. Uit-
eindelijk. Het is onmogelijk om in Gods koninkrijk te 
zaaien en geen grote oogst binnen te halen.
Dit is een van de basisprincipes van het heelal: je kunt 
nooit meer geven dan God, en alles wat je hebt, was 
altijd al van Hem.

Laat uw vermogen over de zeeën varen: 
na geruime tijd zal het bij u terugkomen. 
Verdeel uw geld over zeven of acht onder
nemingen, want u weet niet wat voor 
onheil er nog komen kan.
PREDIKER 11:1-2
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De oudtestamentische koning Josafat had alle 
reden om in paniek te zijn. Drie legers had-

den zich verenigd om hem aan te val-
len, en ze waren nog maar een paar 

dagmarsen van hem verwijderd. 
Maar Josafat was slim. Jaren-
lang had hij het koninkrijk van 
Juda versterkt, bondgenoot-
schappen gesloten in het 
noorden en de welvaart van 
zijn volk vergroot. Hij was 
een goede koning met een 
goed stel hersens.

WE WETEN NIET 
ALLES, 

MAAR WE WETEN 
GENOEG
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Terwijl de legers dichterbij kwamen, was Josafat niet 
te bang om in de tempel op te staan en het uit te roe-
pen tot God: ‘Wij weten niet wat wij moeten doen, 
maar onze ogen zijn op U gericht’ (2 Kronieken 20:12). 

HET VRAAGT 
MOED OM 
TE BIDDEN.

Het vraagt moed om kwetsbaar 
te zijn. Het vraagt moed om je 
knieën te buigen. Maar God beant-
woordde Josafats gebed.

Diezelfde belofte geldt ook voor ons vandaag. God 
beantwoordt het gebed en Hij is altijd bij ons. Als je 
dus te maken krijgt met risico’s, richt je ogen dan op 
de enige betrouwbare kracht.

Wees niet bang of ontmoedigd. Ga hen 

morgen tegemoet, want de HERE staat 

aan uw kant!

2 KRONIEKEN 20:17
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Francis Collins, de directeur van het Human Genome 
Project, gaf leiding aan een team van meer dan twee-
duizend wetenschappers die samenwerkten om de 
drie miljard letters van het menselijk gen in kaart te 
brengen – ons eigen DNA-instructieboek.
Na jaren nauwgezet onderzoek en toewijding bereikte 
een van de meest toonaangevende wetenschappers 
ter wereld deze verrassende conclusie over de oor-

sprong van leven op aarde: ‘Ik zie niet hoe de natuur 
zichzelf kan hebben geschapen. Slechts een boven-
natuurlijke kracht die zich buiten ruimte en tijd be-
vindt zou zoiets hebben kunnen doen.’17

Zijn kennis en onderzoek brachten hem ertoe 
om iets moois te zien achter al die data. Prach-
tig! Zijn uitspraak moet veel moed gevergd 
hebben, maar geeft ook blijk van veel inzicht.

KIJK 
BETER 
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Het geloof moet nooit blind zijn. Ja, soms vraagt ge-
loof om een dappere sprong in het duister, maar om te 
geloven in de Almachtige hoeven we niet te stoppen 
met denken en vragen.

en om op die weg Christus op nieuwe, 
verrassende manieren tegen te komen.

Wetenschap hoeft geen struikelblok te zijn voor ge-
loof. Het moet een raam zijn. Onze honger naar de 
waarheid hoeft ons er niet van te weerhouden om vra-
gen te stellen. We zijn gemaakt om op onderzoek uit 
te gaan, om kennis te vergaren. Het is mooi en bemoe-

digend als we dat doen, en onze conclusies 
brengen ons terug bij wat we ten diepste in 
ons hart voelen. Voor mij is dat de liefde en 
goedheid van God.

De hemelen vertellen over Gods grote eer en 
het hemelgewelf spreekt over zijn scheppend 
werk. De ene dag vertelt het aan de volgende 
dag en de ene nacht aan de volgende nacht.
PSALM 19:1-2

God nodigt ons uit om 
dichterbij te komen, 
om te zoeken en te vragen
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Risicovolle besluiten zijn er in alle soorten en maten 
– emotioneel, lichamelijk en sociaal – maar één ding 
hebben ze allemaal gemeen: ze vragen van ons om een 
stap in het onbekende te zetten. Ik houd van dit vers 
uit Jesaja:

DE STILLE
stem

Als u Gods paden verlaat en afdwaalt, 

zult u een stem achter u horen zeggen: 

‘Nee, dit is de weg, hier moet u lopen.’

JESAJA 30:21
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Wat opvalt is dat de stem ‘achter je’ is. Niet voor je 
of naast je. Die stem bevindt zich buiten je zicht, en 
jij loopt voorop om een stap in geloof te zetten. Dat 
voelt risicovol en vraagt moed, maar dat is het geloof 
in een notendop.
Als we het soort risico nemen waartoe God ons uitno-
digt, een leven vol avontuur met Hem, moeten we aan-
vaarden dat we niet altijd precies zullen weten waar we 
naartoe gaan. De eindbestemming is duidelijk, maar 
de reis is een avontuur.

HOEWEL WE IN HET  
ONBEKENDE STAPPEN,  
ZIJN WE NIET ALLEEN.

Er is altijd die stem achter ons, die ons raad en be-
moediging influistert. We ervaren die raad en aanmoe-
diging in de beloften van de Bijbel, door de ervaring 
van de heilige Geest, de wijsheid van anderen en soms 
zelfs door directe goddelijke tussenkomst. Laten we 
dus altijd gespitst zijn op die stille stem en er moedig 
op reageren.
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We willen allemaal iets goeds doen met ons leven, toch? 
Of het daarbij nu gaat om een handjevol mensen 

of een heel land, we hopen allemaal om de 
wereld een beetje beter achter te laten. 

Het kan makkelijk zijn om te dagdro-
men over de bestemming die we voor 
ogen hebben, maar het zetten van die 
eerste stappen is vaak juist heel lastig. 
Begin gewoon. Zet een stap in geloof. 
Maak een plan en voer het vervolgens 
uit. Als we niet een paar risico’s nemen, 
zullen we nooit weten waartoe we in 

staat zijn met de kansen die we krijgen.
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Als God ons grote doelen geeft, beginnen die vaak als 
een klein idee. Bescherm en waardeer dus die dromen; 
ze zijn vaak door God gegeven. En onthoud dit: een 
grote eikenboom begon als klein eikeltje in de grond. 
God houdt ervan als we GROOT denken.
Net als alles op deze reis van geloof en liefde komt het 
neer op de eenvoudige vraag: zijn we bereid om ons 
vertrouwen te stellen op God en moedig aan de slag 
te gaan?

Weet op Wie je kunt steunen en Wie je kan bekrachti-
gen en helpen. Blijf doorgaan, ondanks de storm. Geef 
nooit op, want

JE BENT MOOI EN WONDERLIJK GEMAAKT.

Vertrouw met heel je hart op de HERE en 
verwacht het niet van je eigen verstand. 
Laat God delen in alles wat je doet, dan kan 
Hij je levensweg bepalen. SPREUKEN 3:5-6
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KLAAR 
VOOR DE 
  START …

God bereidt je voor op datgene waar Hij je voor roept. 
Dat is geen vermoeden of een of andere wijze uit-

spraak. Dat is de waarheid. God stuurt nooit men-
sen op een missie zonder de juiste middelen, en 
hoe dieper we gaan in dit leven van liefde en 
geloof, hoe meer kracht Hij ons geeft.
Nu we het einde van onze gezamenlijke reis 
bereiken, hoop ik dat je op z’n minst dit ge-

leerd hebt: je kunt erop vertrouwen dat 
alleen God je de kracht kan geven die je 
dagelijks nodig hebt. Ga gewoon steeds 
weer terug naar de bron. Blijf God vra-
gen om kracht. En vergeet niet dat God 
over je waakt met liefde, trots en blijd-
schap.
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Steek je tijd en energie in je relatie met de Almachtige. 
Dat is het slimste, meest effectieve, krachtigste wat je 
kunt doen voor jezelf en voor je familie. Steun op zijn 
waarheid en aanwezigheid, als op een stevig funda-
ment dat je rust en kracht geeft, elke dag opnieuw.

Alles is een geschenk. Een geschenk voor jou.   
       Geniet ervan.

ALLEEN GOD GEEFT ONS  
DE KRACHT DIE WE DAGELIJKS 

NODIG HEBBEN.

De HERE, uw God … zal over u juichen 

met een lied van vreugde.

ZEFANJA 3:17
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Het was middernacht, en we bevonden ons 643 km 
van de kust van Groenland. We kregen te maken met 
ijskoude, zware windstoten en huizenhoge golven. 
Met z’n vijven probeerden we de Noordelijke IJs-
zee over te steken in een kleine, open, opblaas-
boot, en we hadden het zwaar.
Het voelde alsof het slechts een kwestie van tijd 
was voor een van de muren van hoog oprijzend 
schuimend wit water, die herhaaldelijk over ons 
heen klapten, onze kleine boot zou laten kapsei-
zen. En dat zou zeker de dood betekenen, om-
dat in die arctische wateren redding veel te ver 
weg zou zijn. 
Alle vijf waren we gigantisch bang. Ik zal nooit dat 
misselijkmakende gevoel vergeten te weten dat we 
echt in de problemen zaten – en dat we zouden dood-
gaan. In die situatie was het logisch dat we verwacht-
ten een gruwelijke dood te zullen sterven.

ER WOEDDE EEN 
GIGANTISCHE STORM.
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Ik herinner me nog goed hoe ik Jezus vroeg om naast 
me te staan in die storm. En Hij was er – zozeer dat een 
van onze bemanningsleden, Nigel Thompson, die ner-
gens in geloofde, zei een engel te zien die in de storm 
rustig op de voorplecht zat.
De winden en de golven bleven bulderen – het werd 
zelfs nog veel erger. Het was een van de langste, ge-
vaarlijkste nachten van mijn leven, maar ik voelde me 
geen moment alleen. Christus belooft dat Hij ons nooit 
zal verlaten. Toen de ochtend gloorde en de storm 
ging liggen, zagen we eindelijk in de verte de kust van 
IJsland.
Ik weet niet zo veel van theologie en ik heb geen ant-
woord nodig op al mijn geloofsvragen, maar ik weet 
wél dat God op de zwaarste momenten erbij is en dat 
Hij moed geeft.
Dat is voor mij genoeg.
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Ik ben ervan overtuigd dat niets ons kan scheiden van 
Gods liefde. De dood niet, het leven niet, engelen niet, 
bovenaardse krachten niet, de dingen van vandaag niet, 
de dingen van morgen niet. Nee, er is geen enkele kracht 
die dat kan. Hoe hoog we zijn gestegen of in welke diepte 
wij ons ook bevinden, niets in de hele schepping kan ons 
scheiden van Gods liefde, die ons gegeven is in Christus 
Jezus, onze Heer. ROMEINEN 8:38-39
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is een van de bekendste ge-
zichten in de survivalwereld. 
Al jong was hij bezig met vecht-
sport. Grylls diende drie jaar lang 
als militair bij de SAS-reservis-
ten, een onderdeel van de Britse 
commando’s. Daar oefende hij veel 
overlevingstechnieken. Zijn fans we-
reldwijd genieten daar nu van als ze zien hoe hij het 
opneemt tegen Moeder Natuur.
Ondanks een parachute-ongeluk in Afrika, waarbij hij 
een vrije val maakte en zijn rug op drie plaatsen brak, 
herstelde Grylls na vele maanden revalidatie, en werd 
hij een van de jongste klimmers ooit die de top van de 
Mount Everest bereikten. 

O V E R  D E  A U T E U R

BEAR 
GRYLLS
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Vervolgens werd hij de ster van de serie Man vs. Wild 

op Discovery Channel, die een van de meest bekeken 
shows ter wereld werd, en naar schatting 1,2 miljard 
kijkers had.
Daarna heeft hij extremere avonturen opgezocht dan 
wie ook in tv-shows wereldwijd, waaronder de zes sei-
zoenen van de tv-show Running Wild with Bear Grylls. 
Onder zijn Running Wild-gasten bevonden zich presi-
dent Obama, Will Ferrell, Ben Stiller, Roger Federer, 
Julia Roberts, minister-president Modi van India en 
vele andere beroemdheden.
Hij is ook de gastheer van de Emmy-genomineerde in-
teractieve Netflixserie You vs. Wild, waarin kijkers be-
sluiten op welk avontuur Bear gaat. 
Daarnaast is Bear ook de presentator van de Emmy-ge-
nomineerde National Geographic serie Hostile Planet 

en van de show Toughest Race van Amazon World.
Bear heeft twee BAFTA’s gewonnen voor zijn show op 
Channel 4: The Island with Bear Grylls.
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Zijn autobiografie Modder, zweet en tranen stond 15 
weken op 1 in de bestsellerlijst van de Sunday Times, 
en hij heeft meer dan 90 boeken geschreven, waarvan 
er meer dan 18 miljoen exemplaren wereldwijd ver-
kocht zijn. 
Bear is erekolonel van de Royal Marines Commando’s, 
de jongste ‘UK Chief Scout’ ooit en de eerste ‘Chief 
Scout’ van de World Scout Organization, waarmee hij 
een wereldwijde familie van zo’n vijftig miljoen scouts 
vertegenwoordigt.
Hij is getrouwd met Shara, en ze wonen deels op een 
woonboot op de Thames bij Londen en deels op een 
privé-eilandje aan de kust van Wales.

Bears levensmotto is eenvoudig: 

moed en vriendelijkheid 

EN GEEF NOOIT OP!
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